
PROTOKÓŁ NR 4/2024
IV sesji Rady Powiatu w Bełchatowie

z dnia 19 czerwca 2024 roku

BR.0003.8.2024

Obrady rozpoczęły się o godz. 13.00

Radni obecni na sesji:

1. Bakalarczyk Jacek 12. Karbowniczak Maciej

2. Bartosik Łukasz 13. Kępa Ireneusz

3. Chrzanowski Marek 14. Kula Włodzimierz

4. Cieślak Jarosław 15. Malinowski Sławomir

5. First Agnieszka 16. Pawełoszek Karolina

6. Guc Joanna 17. Pawlikowska Jolanta

7. Herudziński Radosław 18. Pietras Łukasz

8. Janaszewski Jarosław 19. Stolarczyk Bogdan

9. Jasiński Marek 20. Wyczachowski Waldemar

10. Jewgiejuk Krzysztof 21. Zatorski Jacek

11. Kamieniak Anna

Radni nieobecni:

1. Moszyński Wiesław
2. Pędziwiatr Dorota

(Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu)

(Lista obecności gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu)

Ad 1 Otwarcie sesji.

Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski powitał zgromadzonych i stwierdził prawomocność
obrad.

Porządek sesji przedstawiał się następująco: 

1. Otwarcie sesji.
2. Przyjęcie protokołów II sesji z dnia 13 maja 2024 r. i III sesji z dnia 24 maja 2024 r.
3. Rozpatrzenie raportu o stanie powiatu.
4. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia Zarządowi Powiatu w Bełchatowie

wotum zaufania.
5. Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  zatwierdzenia  sprawozdania  finansowego

za 2023 rok.
6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia Zarządowi Powiatu w Bełchatowie

absolutorium z tytułu wykonania budżetu za 2023 rok.
7. Przedstawienie  „Oceny  zasobów pomocy  społecznej  za  rok  2023  dla  Powiatu  Bełcha-
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towskiego”.
8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia „Programu Rozwoju Pieczy Zastępczej

dla Powiatu Bełchatowskiego na lata 2024-2026”.
9. Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  zmiany  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej

Powiatu Bełchatowskiego na lata 2024-2035.
10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany budżetu Powiatu na 2024 rok.
11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany członka Powiatowej Rady Rynku Pracy

w Bełchatowie.
12. Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  powołania  komisji  doraźnej  Rady  Powiatu

w Bełchatowie.
13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Rewizyjnej.
14. Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  zmiany  składu  Komisji  Skarg,  Wniosków

i Petycji.
15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skarg na Dyrektora Powiatowego

Centrum Pomocy Rodzinie w Bełchatowie.
16. Informacje Starosty o pracy Zarządu w okresie międzysesyjnym.
17. Wnioski i oświadczenia radnych.
18. Inne tematy.
19. Zamknięcie obrad.

Przewodniczący  Rady  Marek  Chrzanowski poinformował,  że  wpłynęły  do  niego  wnioski
dotyczące zmian w komisjach Rady i zaproponował, by w porządku obrad jako punkt 15. umieścić
projekt uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Budżetu i Rozwoju Gospodarczego, jako punkt
16. projekt uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Rodziny, Zdrowia i Pomocy Społecznej,
zaś jako punkt 17. projekt uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Komisji Edukacji i Sportu.

Radny Ireneusz Kępa zaproponował uczczenie minutą ciszy śmierci żołnierza, sierżanta Mateusza
Sitka, który zginął broniąc polskich granic.

Wszyscy zebrani powstali i uczcili pamięć sierżanta Mateusza Sitka.

Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski poddał pod głosowanie zmieniony porządek obrad.

20 radnych głosowało „za”
0 głosów „wstrzymuję się”
0 głosów „przeciw”

Zmieniony porządek został przyjęty jednogłośnie.

Wyniki imienne:

ZA (20)
Jacek  Bakalarczyk,  Łukasz  Bartosik,  Marek  Chrzanowski,  Jarosław  Cieślak,  Agnieszka  First,
Joanna Guc, Radosław Herudziński, Jarosław Janaszewski, Marek Jasiński, Krzysztof Jewgiejuk,
Anna  Kamieniak,  Maciej  Karbowniczak,  Ireneusz  Kępa,  Sławomir  Malinowski,  Karolina
Pawełoszek, Jolanta Pawlikowska, Łukasz Pietras, Bogdan Stolarczyk, Waldemar Wyczachowski,
Jacek Zatorski

NIEOBECNI (3)
Włodzimierz Kula, Wiesław Moszyński, Dorota Pędziwiatr
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Zmieniony porządek sesji prezentował się następująco:

1. Otwarcie sesji.
2. Przyjęcie protokołów II sesji z dnia 13 maja 2024 r. i III sesji z dnia 24 maja 2024 r.
3. Rozpatrzenie raportu o stanie powiatu.
4. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia Zarządowi Powiatu w Bełchatowie

wotum zaufania.
5. Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  zatwierdzenia  sprawozdania  finansowego

za 2023 rok.
6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia Zarządowi Powiatu w Bełchatowie

absolutorium z tytułu wykonania budżetu za 2023 rok.
7. Przedstawienie  „Oceny  zasobów pomocy  społecznej  za  rok  2023  dla  Powiatu  Bełcha-

towskiego”.
8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia „Programu Rozwoju Pieczy Zastępczej

dla Powiatu Bełchatowskiego na lata 2024-2026”.
9. Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  zmiany  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej

Powiatu Bełchatowskiego na lata 2024-2035.
10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany budżetu Powiatu na 2024 rok.
11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany członka Powiatowej Rady Rynku Pracy

w Bełchatowie.
12. Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  powołania  komisji  doraźnej  Rady  Powiatu

w Bełchatowie.
13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Rewizyjnej.
14. Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  zmiany  składu  Komisji  Skarg,  Wniosków

i Petycji.
15. Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  zmiany  składu  Komisji Budżetu  i  Rozwoju

Gospodarczego.
16. Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  zmiany  składu  Komisji  Rodziny,  Zdrowia

i Pomocy Społecznej.
17. Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  zmiany  składu  Komisji  Edukacji,  Kultury

i Sportu.
18. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skarg na Dyrektora Powiatowego

Centrum Pomocy Rodzinie w Bełchatowie.
19. Informacje Starosty o pracy Zarządu w okresie międzysesyjnym.
20. Wnioski i oświadczenia radnych.
21. Inne tematy.
22. Zamknięcie obrad.

Ad 2   Przyjęcie protokołów   II sesji z dnia 13 maja 2024 r. i III sesji z dnia 24 maja 2024 r.  

Przy braku uwag  Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski poddał pod głosowanie protokół
II sesji z dnia 13 maja 2024 r.

20 radnych głosowało „za”
0 głosów „wstrzymuję się”
0 głosów „przeciw”

Protokół został przyjęty jednogłośnie.

Wyniki imienne:

ZA (20)
Jacek  Bakalarczyk,  Łukasz  Bartosik,  Marek  Chrzanowski,  Jarosław  Cieślak,  Agnieszka  First,
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Joanna Guc, Radosław Herudziński, Jarosław Janaszewski, Marek Jasiński, Krzysztof Jewgiejuk,
Anna  Kamieniak,  Maciej  Karbowniczak,  Ireneusz  Kępa,  Sławomir  Malinowski,  Karolina
Pawełoszek, Jolanta Pawlikowska, Łukasz Pietras, Bogdan Stolarczyk, Waldemar Wyczachowski,
Jacek Zatorski

NIEOBECNI (3)
Włodzimierz Kula, Wiesław Moszyński, Dorota Pędziwiatr

Przy braku uwag  Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski poddał pod głosowanie protokół
III sesji z dnia 24 maja 2024 r.

20 radnych głosowało „za”
0 głosów „wstrzymuję się”
0 głosów „przeciw”

Protokół został przyjęty jednogłośnie.

Wyniki imienne:

ZA (20)
Jacek  Bakalarczyk,  Łukasz  Bartosik,  Marek  Chrzanowski,  Jarosław  Cieślak,  Agnieszka  First,
Joanna Guc, Radosław Herudziński, Jarosław Janaszewski, Marek Jasiński, Krzysztof Jewgiejuk,
Anna  Kamieniak,  Maciej  Karbowniczak,  Ireneusz  Kępa,  Sławomir  Malinowski,  Karolina
Pawełoszek, Jolanta Pawlikowska, Łukasz Pietras, Bogdan Stolarczyk, Waldemar Wyczachowski,
Jacek Zatorski

NIEOBECNI (3)
Włodzimierz Kula, Wiesław Moszyński, Dorota Pędziwiatr

Ad 3   Rozpatrzenie raportu o stanie powiatu.  

Wprowadzenia do tematu dokonał Starosta Bełchatowski Jacek Zatorski.

Radny  Jacek  Bakalarczyk odnosząc  się  do  słowa  wstępu  Starosty  Jacka  Zatorskiego,
który  stwierdził,  że  ten  raport  był  przygotowany  przez  poprzedni  Zarząd  na  czele  ze  Starostą
Dorotą Pędziwiatr powiedział, że zauważył, iż z raportu zostało usunięte imię i nazwisko Doroty
Pędziwiatr  przy  „Staroście  Bełchatowskim”.  Dodał,  że  rozumie,  iż  Starosta  liczy  na  to,
że mniej zorientowani nie spostrzegą tego i pewne kwestie będą przypisane obecnemu Staroście.
Radny podkreślił, że jeśli dokładnie przeczyta się raport to widać, że poprzedni Zarząd miał dużo
pracy  i  ma  się  czym  pochwalić,  a  Starosta  Jacek  Zatorski  zarówno  we  wstępie,
jak i w podsumowaniu  w końcu docenił pracę poprzedniego Zarządu. Radny dodał, że rok 2023
nie  był  łatwym  czasem  dla  samorządów  z  uwagi  na  dość  wysoki  poziom  inflacji,  podwyżkę
minimalnego wynagrodzenia oraz obniżony udział samorządu we wpływach z podatków od osób
fizycznych. Raport pokazuje, że pomimo niesprzyjających okoliczności, kluczowe zadania Powiatu
zostały  zrealizowane.  Prognozowane  dochody  wykonano  w  blisko  100%  planu  ustalonego
przez  Radę  Powiatu,  zaś  wydatki  na  poziomie  wyższym niż  rok  wcześniej,  bo  98,36% planu.
Inwestycje stanowiły ponad 17,22% wydatków ogółem, czyli ponad dwukrotnie więcej niż w roku
2022.  Na  wydatki  majątkowe  pozyskano  blisko  17  mln  zł  ze  źródeł  zewnętrznych,  środków
rządowych,  głównie  z  programów  i  funduszy  rządowych.  Dokument  w  sposób  kompleksowy
podsumowuje funkcjonowanie poszczególnych jednostek organizacyjnych Powiatu, dając również
obraz szerszego kontekstu ich aktywności. Raport jest źródłem rzetelnej wiedzy, a jako zbiór wielu
danych,  może  posłużyć  jako  baza  do  dalszych  analiz  i  dyskusji  na  temat  rozwoju  potencjału
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Powiatu. W imieniu klubu radnych PiS radny życzył Staroście, aby ten raport i to, co zostało w nim
zrobione,  było  dla  Starosty  wzorem dla  naśladowania,  bo  w przyszłym roku będzie  już  raport
Starosty Zatorskiego i to on wraz z obecnym Zarządem będzie z tego raportu rozliczany.

Radny Sławomir Malinowski powiedział, że z ogromu informacji zawartych w raporcie, chciałby
wyakcentować  dwie  sprawy,  będące  wyznacznikami  aktywności,  zaradności,  gospodarności
sprawujących władzę. Pierwsza sprawa to wielkość wydatków majątkowych, które w roku 2023
osiągnęły poziom blisko 32 mln zł, tzn. 17,22% wydatków ogółem. Radny dodał, że do najlepszych
samorządów powiatowych w kraju Powiatowi Bełchatowskiemu na pewno dużo brakuje, ale tak
wysokiego poziomu wydatków inwestycyjnych w historii Powiatu nie było – od samego początku
aż  po  szóstą  kadencję  samorządu  powiatowego  wskaźnik  udziału  wydatków  majątkowych
w ogólnych wydatkach, to było 5%, w porywach 8%. To pokazuje skalę aktywności i zaradności
Zarządu szóstej kadencji. Wielkość tych nakładów widoczna jest przede wszystkim na drogach.
Niestety,  jest  to  pięta  achillesowa Powiatu  Bełchatowskiego –  stan  dróg powiatowych.  Należy
szczerze  się  ucieszyć,  że  modernizacja,  przebudowa,  a  także  remonty  dróg  powiatowych  dość
istotnie  drgnęły.  Radny  podkreślił,  że  szczególnie  cieszy  go  fakt,  że  rozpoczęto  inwestycję
na tzw. Trakcie Napoleońskim, będącym osią komunikacyjną dla terenów wiejskich gminy Zelów
i gminy Bełchatów. Radny wyraził nadzieję, że w 2025 roku modernizacja tej drogi zakończy się. 
Druga sprawa, organicznie związana z wysokością nakładów majątkowych, to jest pozyskiwanie
środków pomocowych przez Powiat – z tym też przed szóstą kadencją było bardzo kiepsko. Radny
podkreślił,  że  nie  jest  to  przytyk ad personam,  ale  bez  względu na  maść  polityczną  kolejnych
Starostów, Zarządów i Rad, aktywność na tym polu była stosunkowo znikoma. Radny wyliczył,
że  środków zewnętrznych Powiat  Bełchatowski  uzyskał  w 2023  roku  około  15  mln  zł,  blisko
16  mln  zł  pochodziło  z  budżetu  Powiatu,  więc  pozyskanie  środków  pomocowych  było  także
wynikiem  bardzo  mocnego  własnego  wysiłku  finansowego  Powiatu.  Radny  życzył  Radzie,
Zarządowi  i  Staroście,  aby  ten  trend  był  kontynuowany  i  by  wysiłki  organów  Powiatu  były
skierowane przede wszystkim na sprawy inwestycyjne i na pozyskiwanie środków zewnętrznych.
Radny dodał, że w raporcie pojawia się nieprawidłowa nazwa jego  ojczystej wspólnoty gminnej.
Nie ma w Powiecie Bełchatowskim jednostki samorządowej,  która się nazywa Miasto i  Gmina
Zelów, tak jak na stronie 12. raportu – jest po prostu gmina Zelów, co oczywiście nie zmienia jej
miejsko-wiejskiego charakteru.

Starosta Bełchatowski Jacek Zatorski  powiedział, że chciałby się odnieść do pewnych kwestii,
zawartych  w  wystąpieniach  radnych.  Podkreślił,  że  oceny  pracy  Zarządu  nie  zmienia,
choć nie ulega wątpliwości, że jest to dość specyficzna sesja i sytuacja, kiedy radni oceniają pracę
Zarządu za poprzedniej kadencji, zaś absolutorium jest dla Zarządu nowej kadencji. Dodał, że jako
klub  radnych  radni  EBE  Wspólnie  dla  Powiatu  będą  głosować  za  udzieleniem  absolutorium
i przyjęciem raportu, co nie znaczy, że w pełni się zgadzają z tym, co do tej pory było robione,
bo mieli  wiele uwag. Radni  podnosili  kwestie środków zewnętrznych, które były pozyskiwane.
W jaki sposób one były pozyskiwane, to wszyscy wiedzą – przyjeżdżali przedstawiciele władzy
z  kartonowymi  czekami,  robiony  był  show,  często  te  czeki  były  bez  pokrycia,  nie  zawsze
realizowane. Skąd pochodziły pieniądze? Z zadłużenia. Zadłużało się bezkrytycznie budżet Państwa
po to, żeby można było jeździć i promować się przed wyborami z czekami. Dzisiaj są informacje,
w  jaki  sposób  poszczególne  ugrupowania  z  prawicy  organizowały  sobie  kampanie  wyborcze
za  pieniądze podatników. Nie zawsze  zgodnie z  prawem, ale  to  wyjaśnią  odpowiednie  służby.
Skarb  kredytowy,  finansowana  kampania  pewnych  ugrupowań  prawicowych  –  to  będzie
do wyjaśnienia, natomiast nikt nie powiedział o tym, że zmniejszyły się wydatki, dochody budżetu,
bo  one  w  istotny  sposób  spadały.  Zabierano  pieniądze  jednym  samorządom,  żeby  w  sposób
centralny je rozdawać tym samorządom, którym trzeba było dać, bo były władze odpowiednich
partii.  Akurat  poprzedni  Zarząd  miał  to  szczęście,  że  dostawał  od  swoich,  inni  nie  mieli  tyle
szczęścia.  To  trzeba  też  wziąć  pod  uwagę  i  zastanowić  się  czasami,  co  się  mówi.  Starosta
nadmienił,  że  nie  zawsze  krytykował,  choć  jest  krytycznie  nastawiony do działalności  Zarządu
za poprzednich rządów; bywało też, że sporo chwalił.  Starosta, zwracając się do radnego Jacka
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Bakalarczyka  powiedział,  że  działalność  poprzedniego  Zarządu  nie  będzie  wzorem
do naśladowania  dla  obecnego  Zarządu  –  ten  bowiem wypracuje  sobie  swój  model,  swój  styl
i  poprzednicy  będą  mieli  prawo  go  oceniać.  Starosta  stwierdził,  że  poprzedni  Zarząd
nie podejmował działań w sprawie Funduszu Sprawiedliwej Transformacji, radni musieli wiele razy
popychać Zarząd do tego, żeby coś z tym tematem zacząć robić. Wiadomo, że węgiel skończy się
na przestrzeni kilkunastu lat. Konsekwencją tego będzie wyłączenie, czy ograniczenie działalności
aż do wygaszenia ośrodka przemysłowego, związanego z wydobyciem węgla i produkcją energii.
Zarządowi leży na sercu podjęcie bardzo intensywnych działań ochronnych, żeby można było tych
pracowników, którzy będą tracić  pracę albo przekwalifikować,  albo zaproponować im godziwe
warunki odejścia na emerytury lub być może utworzenia własnych działalności. 
Przez  kilka  lat  drążony  był  temat  składowiska  odpadów,  które  powstało  na  terenie  powiatu
bełchatowskiego.  Według  ostatnich  informacji  z  WIOŚ-u  pogarsza  się  stan  składowiska,
rozszczelniają  się  kolejne  pojemniki.  Ze  względu  na  wysokie  temperatury  powietrza
prawdopodobnie będzie dochodziło do następnych rozszczelnień. Jest to temat o tyle istotny, że tam
mieszkają i pracują ludzie, którzy są bezpośrednio zagrożeni. Ten problem trzeba starać się bardzo
szybko rozwiązać. Oczywiście można by było powiedzieć, że to nie jest problem Powiatu, bo za to
składowisko  odpowiada  Marszałek  Województwa,  który  przez  parę  lat  nie  zrobił  nic  w  tym
temacie.  Poprzedni Zarząd najpierw przerzucał się  pismami,  później  sprawa została skierowana
do Sądu po to,  żeby ustalić, kto jest  odpowiedzialny za składowisko. Sąd ustalił,  że Marszałek
i  dalej  nic  się  z  tym  nie  dzieje.  Kary  po  50  tys.  zł,  nakładane  na  firmę,  która  nie  istnieje,
są nie do wyegzekwowania, ale tu nie o kary chodzi, tylko o to, żeby coś z tym zrobić. Takich
tematów można by wymieniać wiele. 
Jeżeli chodzi o drogi to fakt, że dopiero wtedy, gdy pojawiły się pieniądze z rządowego funduszu,
Zarząd zaczął robić cokolwiek w tym kierunku, bo we wcześniejszych jego działaniach nie było
widać takiej aktywności. Starosta podkreślił, że na sesjach Rady Powiatu w poprzedniej kadencji
wiele razy mówił, by przygotowywać projekty o większym zakresie, tym bardziej, że po szokowym
wzroście  cen  inwestycje  drogowe  w  pewnym  momencie  zaczęły  tanieć.  Poprzedni  Zarząd
doprowadził do tego, że dziś trzeba oddać do budżetu Państwa 2 mln zł, mając tak dziurawe drogi
i tyle potrzeb na drogach powiatowych. Po przetargach okazało się, że te roboty mają kosztować
o 2 mln  zł  mniej.  W tej  chwili  trwa walka  o  uratowanie  środków, wygląda  na  to,  że  chociaż
850  tys.  zł  uda  się  uratować,  natomiast  pozostałe  trzeba  będzie  po  prostu  zwrócić.  Radny
Bakalarczyk  mówi  o  aktywności  poprzedniego  Zarządu,  o  jego  wspaniałych  sukcesach  –
dla zrównoważenia warto wspomnieć również o porażkach, bo to można traktować w kategorii
porażki. Starosta dodał, że można by było długo dyskutować na ten temat, ale dobrze, że dyskusja
w ogóle się zaczęła.

Radny  Sławomir  Malinowski powiedział,  że  starał  się  nadać  swojej  wypowiedzi  wymiar
jak  najbardziej  merytoryczny  i  myśli,  że  mu  się  to  udało,  natomiast  Starosta  uderzył  w  tony
publicystyczne,  wplątał  w  dyskusję  na  temat  gospodarki  Powiatu,  tematy  polityczne,  partyjne,
stereotypy, które krążą po mediach. Co to ma wspólnego z merytoryczną dyskusją? Nic. Radny
stwierdził,  że  pieniądze  były  do  wzięcia  i  Powiat  je  zdobył.  Zapytał,  czy  Zarząd  zrobił  coś
nieuczciwie,  niemoralnie,  że  pozyskał  te  pieniądze?  Dodał,  że  szkoda,  że  Starosty  te  środki
nie  cieszą.  Radny  Sławomir  Malinowski  powiedział,  że  przypomni  Staroście  coś  a  propos
aktywności i zaradności. W roku 2005 nastąpiło otwarcie wielkich środków pomocowych z Unii
Europejskiej, tak zwany SPOR. Gminy, Powiaty bardzo się ucieszyły, bo wreszcie przy niewielkim
udziale własnym mogły pozyskiwać środki na inwestycje w swoich samorządach. Powiaty przede
wszystkim składały wnioski o środki na drogi. Radny dodał, że ma przed sobą historyczną listę
projektów wybranych do dofinansowania na terenie województwa łódzkiego. Jeśli chodzi o środki
na drogi, to Powiat Wieruszowski pozyskał prawie 3 mln zł, Powiat Rawski prawie 3,5 mln zł,
Powiat Radomszczański prawie 3 mln zł, Powiat Sieradzki prawie 5 mln zł, Powiat Opoczyński
blisko 9 mln zł, Powiat Tomaszowski 1,5 mln zł, Powiat Poddębicki prawie 3 mln zł.  A Powiat
Bełchatowski, zgadniecie Państwo ile? Panie Starosto? Zero. No, może wniosek był niedobry. Nie.
Powiat Bełchatowski wcale wniosku nie złożył. I taka była aktywność ówczesnego Starosty. I nie był
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to żaden przeklęty PiS-owiec. Nazywał się Jacek Zatorski. Tyle odnośnie aktywności. 

Radny Jacek Bakalarczyk powiedział,  że  odczuł,  iż  w Staroście  Zatorskim obudził  się  duch
radnego  opozycyjnego,  a  nie  Starosty.  Radny  podkreślił,  że  nie  widział  czeku,  który  był  bez
pokrycia. Jeśli chodzi o zarzuty zapraszania gości, to nikt nie broni obecnemu Zarządowi zapraszać.
Taka  jest  istota  rzeczy,  że  samorządy  niższego  szczebla  zapraszają  te  wyższego  szczebla,
aby  współpraca  miała  jakiś  sens.  Jeżeli  chodzi  o  temat  sprawiedliwej  transformacji,
to niejednokrotnie była mowa o tym, jakie kompetencje miał w tym zakresie Powiat i kiedy te
kwestie  zostały  zaniechane.  Dopiero  w  tej  ostatniej  fazie  zaczęto  bić  przysłowiową  pianę
przed wyborami. Radny podkreślił, że uważa, iż nie wszystko było idealne, nie wszystko udało się
zrobić, ale liczy na to, że obecny Starosta lepiej to zrobi, a radni będą go wspierać. 
Radny  powiedział,  że  jeżeli  chodzi  o  składowisko  odpadów,  to  poprzedni  Zarząd  tłumaczył
kwestie,  które  były  podyktowane  procedurami  innych  jednostek  samorządowych,  natomiast
wszelkie  działania,  które  miał  wykonać  Powiat,  zostały  zrealizowane.  Obecny  Starosta
poinformował po pierwszej wizycie u Wojewody, jakie były podniesione kwestie i kroki. To samo
robił poprzedni Zarząd na samym początku, też były kwestie organizacyjne, kwestie różnych badań.
Odbywały  się  spotkania  w  ramach  zarządzania  kryzysowego,  na  które  byli  zaproszeni
przedstawiciele WIOŚ-u, RDOŚ-u. Te kwestie były procedowane, ale wiadomo, że to był taki konik
wyborczy, cały czas było bicie piany, że tam ludzie cierpią. To nie jest zabawa, to nie jest coś,
co można bagatelizować. Radny dodał, że liczy na to, że obecny Zarząd doprowadzi tę sprawę
do końca, bo póki co ograniczył się tylko do zorganizowania ćwiczeń, jakie już wcześniej były
organizowane przez Powiat w różnych miejscach. 
Radny powiedział, że Starosta wspominał o kwestiach większych projektów inwestycyjnych dróg.
Byłoby  to  możliwe,  gdyby  były  inne  szanse  i  możliwości  pozyskania  środków zewnętrznych.
Starosta  mówił,  że  pewne  kwestie  były  niedopełnione  poprzez  później  wygórowane  ceny,
ale radny stwierdził, że Starosta ma bardzo słabą pamięć, ponieważ kwestie, które były wynikiem
rozbieżności  przetargowych,  zwiększenie  nakładów  przetargowych,  miały  miejsce  w  okresie
COVID-u,  w  czasie  wybuchu  wojny  na  Ukrainie,  kiedy  firmy  zaczęły  podnosić  poprzeczkę.
Drożały  produkty,  drożało  paliwo  i  takie  działania  były  przeprowadzane.  Radny  podkreślił,
że nie widzi, by ktoś tu coś przeoczył. Dodał, że życzy Zarządowi, by pieniądze rządowe napływały
do Powiatu  szerokim strumieniem,  a  radni  będą  wspierać  wszystkie  pomysły  na  pozyskiwanie
środków na inwestycje. 

Wiceprzewodnicząca  Rady  Agnieszka  First powiedziała,  że  chciałaby  się  odnieść  do  dwóch
spraw w kontekście wypowiedzi radnego Sławomira Malinowskiego. Podkreśliła, że nie chciałaby,
żeby z dzisiejszej sesji poszedł do mieszkańców gminy Zelów taki komunikat, że w poprzedniej
pięcioletniej  kadencji  dobrze się działo na drogach powiatowych, szczególnie w gminie Zelów,
bo  w  sumie  udało  się  zrobić  bardzo  niewiele  i  mieszkańcy  ciągle  podnoszą  temat  dróg
powiatowych,  których  na  terenie  gminy  Zelów jest  bardzo  dużo.  Drogi:  Zelówek  –  Karczmy,
Kociszew  –  Karczmy,  Zelów  –  Bujny  Szlacheckie  –  Grabostów  to  są  drogi  powiatowe
w opłakanym stanie i w ciągu ostatnich pięciu lat nie zadziało się na nich nic. Radnym powinno
zależeć na dobrej współpracy z obecnym Zarządem, żeby w tym zakresie móc cokolwiek zrobić. 
Nawiązując  do sytuacji  z  2005 roku Wiceprzewodnicząca  poprosiła,  żeby mówić  całą  prawdę,
a nie  tylko część.  Dodała,  że rozumie,  iż  łatwo było wyciągnąć listę  beneficjentów, Powiatów,
którym udało się pozyskać środki na budowę dróg, czy ich remonty. Szkoda, że radny Malinowski
nie  przejrzał  pozostałych  list  beneficjentów,  bo  wówczas  Powiat  Bełchatowski  był  jednym
z niewielu  Powiatów,  które  pozyskały  ogromną  kwotę  na  rozbudowę  infrastruktury  sportowej.
Dzisiejsze  Powiatowe  Centrum  Sportu,  to  właśnie  ogromne  środki  i  duże  dofinansowanie
ze środków ówczesnego SPORu.  

Radny Sławomir Malinowski powiedział, że zarówno Starosta, jak i radna First na siłę próbują
formatować jego  wypowiedź,  dopowiadać,  czy  wkładać  w jego usta  to,  czego  nie  powiedział.
Zwracając się do Wiceprzewodniczącej Rady Agnieszki First powiedział, że nie wysyła żadnego
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sygnału, że jest pięknie i dobrze na drogach powiatowych, bo stwierdził, że jest to pięta achillesowa
Powiatu Bełchatowskiego, a być może szczególnie na terenie gminy Zelów, natomiast nie można
przeoczyć faktu, że jednak spore pieniądze, liczone w milionach złotych, na teren gminy Zelów
trafiły.  Nigdy  w  poprzednich  kadencjach  takich  środków  nie  było,  a  już  chyba  szczególnie
w kadencji obecnego Starosty. Nie tylko Trakt Napoleoński, ale także dzięki staraniom radnego
Malinowskiego,  dwie  duże,  ważne drogi  podmiotowe –  cały  ciąg  dróg od Zelowa do Karczm
przez Kociszew, został objęty dokumentacją techniczną. Jedna jest nieskończona, ale o tym radny
będzie mówił w dalszej części sesji. Radny poprosił, by Wiceprzewodnicząca First nie insynuowała
mu, że powiedział, iż jest świetnie i dobrze, skoro tego nie powiedział. 
Radny stwierdził, że wspomniał o pozyskiwaniu środków na drogę. Powiat Bełchatowski zyskał
środki  na  budowę centrum i  radny  temu nie  przeczy.  Cytował  listę  beneficjentów,  Powiatów,
które składały wnioski o drogi. Radny dodał, że Wiceprzewodnicząca okazuje troskę o stan dróg
powiatowych,  który  wcale  nie  był  lepszy  w  roku  2005.  W  świetle  swojej  troski
Wiceprzewodnicząca  przechodzi  obojętnie  wobec  faktu,  że  Powiat  Bełchatowski  ani  wówczas,
ani  w późniejszych kadencjach nie  składał  żadnych wniosków o  pozyskanie  środków na drogi
powiatowe. Niechże będzie Pani konsekwentna w treści i wymowie swojej wypowiedzi. 

Wiceprzewodnicząca  Rady  Agnieszka  First poprosiła  o  trochę  mniej  emocji,  bo  to  niczemu
nie służy. Dodała, że jest czwarta sesja w nowej kadencji, a ona cały czas ma wrażenie – być może
dlatego,  że  pierwszy  raz  zasiada  w  ławach  Rady  Powiatu  Bełchatowskiego  –  że  radni  nadal
nie  mogą się  pogodzić ze zmianą władzy.  Co kadencja w Powiecie  Bełchatowskim władza się
zmienia, to są naturalne sprawy.

Radny Jacek Bakalarczyk powiedział, że to jest debata nad raportem, radni skupili się na drogach,
ale  należy  jasno powiedzieć,  że  w poprzedniej  kadencji  zrealizowano również  dużo inwestycji
i pozyskano środków z programów w zakresie oświaty i pomocy społecznej. Udało się pozyskać
pieniądze z programów rządowych na budowę Domu Dziecka w Bełchatowie. Wcześniej nie było
to  możliwe i  przez  tyle  kadencji  ta  placówka była  daleko od Bełchatowa,  a  teraz  podopieczni
korzystają ze wszystkich dobrodziejstw oświatowych i kulturalnych na miejscu. 
Radny  podkreślił,  że  Klub  Radnych  Prawa  i  Sprawiedliwości  będzie  pracował  trochę  inaczej
niż poprzednia opozycja. Nie zamierza jedynie krytykować, ale czeka z niecierpliwością na nowe
programy  rządowe  i  ich  realizację.  Klub  Radnych  PiS,  mając  na  uwadze  dobro  mieszkańców
powiatu bełchatowskiego, będzie wspierać inicjatywy i programy. Nie będziemy krytykować, że ktoś
przyjechał z tabliczką, z jakimś czekiem. Szanowni Państwo, nie tędy droga.  Jeżeli mówimy o dobru
wspólnym, to  mówmy merytorycznie.  I  w tym momencie  takie stanowisko, jakie  Klub Radnych
będzie reprezentował, to będzie stanowisko merytoryczne. 

Radna  Joanna  Guc powiedziała,  że  przysłuchując  się  dyskusji,  chce  podsumować  raport  –
są i sukcesy i porażki. Dodała, że niewątpliwie wszyscy radni cieszą się, że drgnęło w sprawie dróg,
że jest więcej środków. Niestety, nie każdy rok jest rokiem wyborczym, gdzie rzeczywiście tych
środków  było  dość  dużo  do  pozyskania,  ale  trzeba  mieć  nadzieję,  że  ta  tendencja  zostanie
zachowana i  będzie można się  o  takie  środki  starać.  Niewątpliwie  bardzo dużo obszarów było
realizowanych. Wiadomo było, że są sprawy trudne, z którymi Zarząd musiał się mierzyć. Były lata
COVIDu, wybuch wojny na Ukrainie. Wszystko można podpiąć pod trudną sytuację, natomiast
zawsze na tej sali podkreślany był aspekt odpadów, aspekt transformacji, to, co będzie decydowało
o przyszłości Powiatu. Radna zwróciła uwagę, by nie odnieść mylnego wrażenia, że pozyskiwanie
środków jest  wyznacznikiem tego,  czy  Zarząd  sprawuje  swoją  władzę  dobrze  czy  źle.  Trzeba
skupić  się  też  na  tym,  żeby  posiadane  środki  były  wydawane  racjonalnie,  zasadnie  i  celowo,
by rzeczywiście przysłużyły się poprawieniu jakości życia mieszkańców powiatu bełchatowskiego.
Podkreśliła, że ma nadzieję, iż Zarząd będzie się starał o pozyskiwanie środków i wydatkowanie ich
w sposób rozsądny. Radna podziękowała wszystkim pracownikom i dodała, że raport to nie tylko
działalność Zarządu, ale przede wszystkim ogromna praca osób, które wykonują na co dzień swoje
obowiązki i dzięki temu, że je wykonują, ten Powiat działa; to pracownicy stoją za sukcesami.

     8



Radny Sławomir Malinowski powiedział, że nie ma tak, nie było i nie będzie, że uda się wszystko,
że  uda  się  zrealizować  każdy  plan,  że  uda  się  odnosić  tylko  sukcesy,  nie  ponosząc  porażek.
Sukcesom towarzyszą porażki – rzecz życiowa i nie do uniknięcia, natomiast trzeba obiektywnie
spojrzeć na pewne fakty. Radny stwierdził, że zaczął swoją wypowiedź od przytoczenia wielkości
matematycznych i nie wie, co tak rozjątrzyło niektórych dyskutantów. Podkreślił, że nie była to
żadna propaganda, po prostu przytoczył fakty. I Pani Radna First, poprosiła mnie o mniej emocji.
Ja nie jestem zbyt emocjonalnym człowiekiem. Skoro łaskawa była mnie pouczyć, to odpowiem też
takim  już  nie  pouczeniem,  a  prośbą.  Proszę  te  przytyki  natury  politycznej  zostawić  na  boku.
Ja wiem, że jak się wyczerpią argumenty merytoryczne, to najlepiej uciec właśnie w takie docinki,
ale  proszę  nie  uprawiać  czegoś,  co  w  psychologii  się  nazywa  projekcją.  Chciałbym  już
na zakończenie podkreślić i podnieść jeszcze raz wątek, który poruszył kolega Jacek Bakalarczyk.
My  naprawdę  chcemy  wspierać  ten  Zarząd  większościowy,  jak  najbardziej  demokratycznie
umocowany. I tylko prosimy, żeby takimi wypowiedziami z pogranicza publicystyki politycznej nas
nie odpychać i nie zrażać.

Starosta  Bełchatowski  Jacek  Zatorski  stwierdził,  że  nie  chciałby,  żeby  do  siedziby  Powiatu
przyjeżdżali  politycy,  posłowie,  ministrowie  z  różnymi  czekami,  do  czego  namawia  radny
Bakalarczyk. To była specyfika minionej kadencji, specyfika poprzednich władz, a obecny Starosta
daleki jest od takiej formy przekazywania środków – zabierania z samorządu po to, żeby później
przyjechać  i  się  pokazać  w  świetle  jupiterów,  że  coś  się  daje.  Starosta  podkreślił,  że  jest
za uregulowaniem systemu finansowania samorządu w taki sposób, żeby to samorządy decydowały
o tym, co trzeba zrobić i by miały na to środki. Na ostatnim konwencie Starostów Województwa
Łódzkiego poszedł do rządu i do Związku Powiatów Polskich taki przekaz, żeby były wystąpienia
na temat wzmocnienia sposobu finansowania samorządów, zwłaszcza samorządów powiatowych,
gdzie  wiadomo,  że  ten  samorząd  jest  słabo  umocowany  finansowo.  Te  środki  głównie  są
w gminach, udział Powiatu w podatkach dochodowych, w podatkach CIT jest niewysoki. Starosta
wyraził nadzieję, że w tej kadencji Rząd dopracuje się takich sposobów, bo braków jest bardzo
dużo. Zwracając się do radnego Sławomira Malinowskiego powiedział, że dzwonią wyborcy z jego
miejscowości, którzy mają żal o to, że droga, przy której mieszka radny, też nie została do tej pory
zrobiona,  jest  dziurawa  jak  sito.  Takich  dróg  na  terenie  powiatu  jest  mnóstwo,  a  dodatkowo
pieniądze, które można by było wykorzystać, trzeba zwrócić do budżetu Państwa tylko dlatego,
że nie został w odpowiedni sposób ustalony zakres prac. Starosta podkreślił, że wiele razy mówił
o tym, że te roboty tanieją. W przetargach często okazuje się, że są składane oferty nawet poniżej
wartości kosztorysowej. 

Radny  Sławomir  Malinowski podziękował  Staroście  za  wywołanie  tematu  drogi  Zelów  –
Kociszew przez Zelówek i Bocianichę. Dodał, że będzie o tej drodze mówił w punkcie „Wnioski
i  oświadczenia  radnych”  i  rozumie,  że  Starosta  zamanifestuje  jakościową  zmianę  rządów
w Powiecie, szybko realizując wniosek radnego.

Starosta Bełchatowski Jacek Zatorski – szkoda, że Pan takiego wniosku nie złożył rok, czy dwa
lata temu.

Radny  Sławomir  Malinowski  –  Panie  Starosto,  powiedziałem  że  o  tej  drodze  będę  mówił
w odpowiednim punkcie. Wie Pan, cierpliwość może nie jest cnotą, ale jest bardzo przydatną zaletą,
szczególnie dla polityka wysokiej rangi.

Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski powiedział,  że  uczestniczy w pracach samorządu
od początku powstania samorządu powiatowego,  co prawda wówczas  nie  bezpośrednio w jego
strukturach, aczkolwiek w pierwszej kadencji odpowiadał za jakiś fragment aktywności samorządu
powiatowego, natomiast później współpracował jako samorządowiec z poziomu gminy. Należałoby
spojrzeć  na  to,  jakich  postępów  i  jakich  dokonań  dokonał  samorząd  Powiatu.  Tak  naprawdę
odpowiedzialny  jest  za  niewielki  obszar  oddziaływania,  ale  bardzo  istotny  z  punktu  widzenia
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funkcjonowania społeczności lokalnej, czyli wychowanie, oświatę i stan dróg powiatowych. Trzeba
przyznać obiektywnie, że przez te „dziesiąt” lat, zrobiono bardzo wiele. Oczywiście drogi mają to
do siebie,  że po 10-15 latach wymagają tego, że trzeba do nich wrócić i  z powrotem się nimi
zajmować, aby znów przywrócić ich użytkowalność. To, co się udało przedstawić w tym raporcie
odnośnie stanu dróg, tak jak i w poprzednich raportach, jest efektem wysiłku, który można oceniać
i mieć na to odpowiednie spojrzenie. Wszyscy zdają sobie sprawę, że środki, jakimi dysponuje
Powiat jako samorząd, nie są zbyt wysokie i bez wsparcia partnerów, jakimi są gminy, wiele tych
inwestycji byłoby niemożliwych. Przewodniczący podkreślił, że przy okazji tego raportu należą się
podziękowania dla wszystkich samorządów gminnych, które zechciały partycypować w realizacji
zadań  inwestycyjnych  na  drogach  powiatowych.  Wiadomo,  że  zasobność  portfeli  w  gminach
Powiatu  Bełchatowskiego jest  różna;  są  gminy,  które  mogą  pozwolić  sobie  na  wiele  i  gminy,
które  muszą  oszczędzać  i  oglądać  każdą  złotówkę,  kiedy  decydują,  na  co  ją  przeznaczyć.
Od połowy minionej kadencji był taki trend, że wiele inwestycji realizowanych było na terenie
gminy  Bełchatów,  gdyż  Gmina  zgłaszała  po  prostu  chęć  partycypowania  w  realizacji  zadań
przy  drogach  powiatowych.  Przewodniczący  Rady  zgłosił  do  Zarządu  Powiatu  wniosek,
by spróbować namówić Wójta Gminy Bełchatów do tego, żeby przejął drogi powiatowe na terenie
gminy Bełchatów w zakresie utrzymania i inwestycji,  tym bardziej, że wiele inwestycji na tych
drogach  zostało  już  wspólnie  zrealizowanych.  Przewodniczący  stwierdził,  że  Zarząd  powinien
zachęcać  włodarzy  gmin  do  tego,  żeby  patrzyli  na  drogi  powiatowe  przede  wszystkim
przez  pryzmat  komfortu  życia  ich  mieszkańców,  a  nie  samozadowolenia  samorządowców
powiatowych. Podkreślił,  że kibicuje pomysłowi, który dotyczyć będzie przygotowania projektu
modernizacji  dróg  powiatowych  na  terenie  powiatu  bełchatowskiego  w  perspektywie  bieżącej
kadencji,  który  zapowiadał  Starosta.  Dodał,  że  ma  nadzieję,  iż  będzie  to  dokument
stworzony przez Powiat jako właściciela tych dróg, ale w porozumieniu z samorządami gminnymi.
Przewodniczący  Rady,  nawiązując  do  tematu  oświaty  stwierdził,  że  oprócz  kilku  incydentów,
które miały miejsce w roku 2023, dotyczących procesów wychowawczych, powiatowe placówki
oświatowe nie tylko z punktu widzenia dydaktycznego i wychowawczego są na bardzo dobrym
poziomie. Są obiektem, do których nie tylko młodzi mieszkańcy powiatu bełchatowskiego chcą
przychodzić, również z punktu widzenia technicznego, czyli architektonicznego: dostępności sal,
pracowni, obiektów sportowych. 
Przewodniczący Rady powiedział, że jest jeszcze jeden obszar, który w tym raporcie się znalazł,
ale w jego przekonaniu jest napisany jak wypracowanie – transformacja energetyczna. Dodał, że nie
chce mówić o tym, co tam zostało zawarte, ale ma nadzieję, że w perspektywie następnego raportu
obszar  aktywności  Powiatu,  dotyczący  transformacji  energetycznej  i  gospodarczej  regionu
bełchatowskiego,  będzie  wypełniony  konkretnymi  działaniami  i  konkretnymi  punktami,
które  numeratywnie  będą  wymieniane  jako  sukcesy  Powiatu  Bełchatowskiego  w  dochodzeniu
do transformacji  energetycznej. Nadmienił,  że zachęcałby Starostę i członków Zarządu do tego,
aby na raport  o stanie  powiatu bełchatowskiego spojrzeć z  perspektywy pewnego zsumowania,
a  nie  opowiadania,  bo  jest  przekonany,  że  tego  raportu  z  całym  przekonaniem  o  tym,
ile  pracy  wymagał,  ile  ludzie,  którzy  nad  nim pracowali,  poświęcili  mu  czasu,  niewiele  osób
przeczytało. Przewodniczący podkreślił, że czyta raporty od kilku lat, są mniej więcej ciągle takie
same.  Na  jego  wniosek  swego  czasu  zmieniono  pierwszą  mapę,  gdzie  nie  było  obwodnicy
Bełchatowa, chociaż obwodnica już wtedy istniała. Powiedział, że nie krytykuje, ale prosi, by nie
iść na objętość, tylko na konkrety, aby każdy, kto ten raport będzie chciał przeczytać i poświęcić
mu należyty czas, mógł zrobić to w sposób dla niego odpowiedni, czyli poświęcić mu 40 minut
do godziny. Tu jest bardzo dużo treści, ale chyba nie o to chodzi, żeby to ważyło jak najwięcej.
Zachęcił Zarząd Powiatu, by w przyszłym roku ten raport wyglądał troszeczkę inaczej, żeby nie
było  „kopiuj-wklej”  i  wprowadzania  danych  dotyczących  roku  2024.  Nie  potrzeba  wymieniać
takich szczegółów, jakie znalazły się w tym raporcie. 
Przewodniczący Rady podkreślił, że dyskusja, która się przetoczyła, dotykała również pokładów
politycznych, ponieważ ta sala jest obciążona polityką i ta polityka na tej sali była i będzie. Dodał,
że nie będzie tego wykluczał ze względu na to, że każdy z radnych znalazł się na tej sali na skutek
wyboru  dokonanego przez  mieszkańców w oparciu  o  osoby i  dane  radnych,  ale  również  o to,
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z  jakich  list  radni  startowali.  Zachęcił  do  tego,  aby  w  takich  momentach  dyskusje  były  jak
najszersze i jak najbardziej obfite, bo dyskusja i – w jakiś sposób – spór jest źródłem postępu.

Radny Jacek Bakalarczyk  podziękował autorom raportu  oraz  osobom realizującym wszystkie
zadania  ujęte  w  tym  raporcie.  Jako  szef  klubu  oraz  były  członek  Zarządu  Powiatu  złożył
podziękowania obecnemu Przewodniczącemu Rady, a w minionej kadencji koalicjantowi, Markowi
Chrzanowskiemu, za dobre słowo w debacie oraz za współpracę nad projektem raportu.

Przy braku dalszych głosów w dyskusji  Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski stwierdził,
że punkt dotyczący debaty nad raportem o stanie powiatu został wyczerpany.

Ad 4     Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia Zarządowi Powiatu w Bełchatowie  
wotum zaufania.

Przy braku pytań i głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski poddał projekt
uchwały pod głosowanie.

20 radnych głosowało „za”
1 głos „wstrzymuję się”
0 głosów „przeciw”

Uchwała została podjęta większością głosów.

Wyniki imienne:

ZA (20)
Jacek  Bakalarczyk,  Łukasz  Bartosik,  Marek  Chrzanowski,  Jarosław  Cieślak,  Agnieszka  First,
Joanna Guc, Radosław Herudziński, Jarosław Janaszewski, Marek Jasiński, Krzysztof Jewgiejuk,
Anna  Kamieniak,  Maciej  Karbowniczak,  Ireneusz  Kępa,  Sławomir  Malinowski,  Karolina
Pawełoszek, Jolanta Pawlikowska, Łukasz Pietras, Bogdan Stolarczyk, Waldemar Wyczachowski,
Jacek Zatorski

WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Włodzimierz Kula

NIEOBECNI (2)
Wiesław Moszyński, Dorota Pędziwiatr

(Uchwała stanowi załącznik nr 3 do protokołu)

Ad  5    Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  zatwierdzenia  sprawozdania  finansowego  
za 2023 rok.

Wprowadzenia do tematu dokonała Skarbnik Powiatu Magdalena Lipska.

Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Gospodarczego Włodzimierz Kula poinformował,
że Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.

Wiceprzewodniczący Komisji Infrastruktury i Porządku Publicznego Maciej Karbowniczak
poinformował, że Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.
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Przewodnicząca  Komisji  Edukacji,  Kultury  i  Sportu  Joanna  Guc  poinformowała,
że Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.

Przewodnicząca  Komisji  Rodziny,  Zdrowia  i  Pomocy  Społecznej  Karolina  Pawełoszek
poinformowała, że Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.

Przewodniczący  Komisji  Gospodarki  Rolnej  i  Ochrony  Środowiska  Bogdan  Stolarczyk
poinformował, że Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.

Przewodniczący  Komisji  Rewizyjnej  Sławomir  Malinowski poinformował,  że  Komisja
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Radny  Sławomir  Malinowski  wspominając  o  strukturze  wydatków  i  dochodów  Powiatu
stwierdził,  że one znakomicie definiują to,  czym jest  Powiat.  Dochody własne Powiatu,  to jest
około 24%. To i tak jest dość wysoko, ale gdyby odjąć środki zielone, to nie wiadomo, czy by
zostało 15%. Tak niestety  został  uformowany Powiat  jako jednostka  samorządu terytorialnego.
Uformowany jako struktura ułomna, jeżeli chodzi o dochody własne, o możliwości inwestowania.
Jest to struktura nastawiona głównie na usługi administracyjne. W tym kontekście warto jednak
wyrazić zadowolenie, że w roku 2023 udało się organom Powiatu wydobyć aż 15 mln zł na udział
własny w wydatkach majątkowych – na udział własny, bądź na realizację własnymi siłami zadań
inwestycyjnych. Z tym problemem mierzą się Powiaty od samego początku i z tym problemem
będzie  mierzyć  się  także  obecna  Rada  i  Zarząd,  ale  bez  gruntownej  przebudowy  przepisów
regulujących finanse samorządów nic się na to nie poradzi. 

Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski poddał projekt uchwały pod głosowanie.

21 radnych głosowało „za”
0 głosów „wstrzymuję się”
0 głosów „przeciw”

Uchwała została podjęta jednogłośnie.

Wyniki imienne:

ZA (21)
Jacek  Bakalarczyk,  Łukasz  Bartosik,  Marek  Chrzanowski,  Jarosław  Cieślak,  Agnieszka  First,
Joanna Guc, Radosław Herudziński, Jarosław Janaszewski, Marek Jasiński, Krzysztof Jewgiejuk,
Anna Kamieniak, Maciej Karbowniczak, Ireneusz Kępa, Włodzimierz Kula, Sławomir Malinowski,
Karolina  Pawełoszek,  Jolanta  Pawlikowska,  Łukasz  Pietras,  Bogdan  Stolarczyk,  Waldemar
Wyczachowski, Jacek Zatorski

NIEOBECNI (2)
Wiesław Moszyński, Dorota Pędziwiatr

(Uchwała stanowi załącznik nr 4 do protokołu)

Ad 6    Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenie Zarządowi Powiatu w Bełchatowie  
absolutorium z tytułu wykonania budżetu za 2023 rok.

Przewodniczący  Komisji  Rewizyjnej  Sławomir  Malinowski poinformował,  że  Komisja
Rewizyjna,  po  rozpatrzeniu  sprawozdania  finansowego,  sprawozdania  z  wykonania  budżetu
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wraz z  opinią  Regionalnej  Izby  Obrachunkowej  w Łodzi  o  tym sprawozdaniu  oraz  informacji
o stanie mienia, pozytywnie opiniuje sprawozdanie roczne z wykonania budżetu oraz sprawozdanie
finansowe wraz  z  informacjami,  o  których  mowa w art.  267 ust.  1  pkt  3  ustawy o  finansach
publicznych.  Ponadto  Komisja  Rewizyjna  zapoznała  się  z  opiniami  komisji  stałych  na  temat
sprawozdań oraz z  informacją Zarządu Powiatu o przeprowadzonych kontrolach wewnętrznych
i zewnętrznych oraz ich wnioskach i zaleceniach. W związku z tym Komisja Rewizyjna pozytywnie
opiniuje wykonanie budżetu roku 2023 i występuje do Rady z wnioskiem o udzielenie absolutorium
Zarządowi Powiatu.

Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski poinformował, że radni otrzymali opinię Regionalnej
Izby Obrachunkowej. 

Radny Radosław Herudziński  powiedział, że w ostatnim zdaniu opinii Komisji Rewizyjnej jest
zapis: „Biorąc pod uwagę powyższe, postanawia się zaopiniować wykonanie budżetu roku 2024
pozytywnie” i zapytał, czy tak ma zostać?

Przewodniczący  Rady  Marek  Chrzanowski  powiedział,  że  w  jego  przekonaniu  jest  to  błąd
pisarski – powinno być 2023, bo mówimy o budżecie z roku 2023 i jego wykonaniu, ponieważ
wykonanie budżetu z 2024 jeszcze nie nastąpiło, ale czujne oko radnego Herudzińskiego wyłowiło
błąd.

Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski poddał projekt uchwały pod głosowanie.

20 radnych głosowało „za”
1 głos „wstrzymuję się”
0 głosów „przeciw”

Uchwała została podjęta większością głosów.

Wyniki imienne:
ZA (20)
Jacek  Bakalarczyk,  Łukasz  Bartosik,  Marek  Chrzanowski,  Jarosław  Cieślak,  Agnieszka  First,
Joanna Guc, Radosław Herudziński, Jarosław Janaszewski, Marek Jasiński, Krzysztof Jewgiejuk,
Anna  Kamieniak,  Maciej  Karbowniczak,  Ireneusz  Kępa,  Sławomir  Malinowski,  Karolina
Pawełoszek, Jolanta Pawlikowska, Łukasz Pietras, Bogdan Stolarczyk, Waldemar Wyczachowski,
Jacek Zatorski

WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)

Włodzimierz Kula

NIEOBECNI (2)
Wiesław Moszyński, Dorota Pędziwiatr

(Uchwała stanowi załącznik nr 5 do protokołu)

Starosta  Bełchatowski  Jacek  Zatorski podziękował  za  oddane  głosy  w  imieniu  własnym
oraz Zarządu: obecnego i poprzedniego. 
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O godz. 14.30 Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski ogłosił przerwę w obradach.

Obrady wznowiono o godz. 14.45.

Ad  7    Przedstawienie  „Oceny  zasobów  pomocy  społecznej  za  rok  2023  dla  Powiatu  Bełcha-  
towskiego”.

Wprowadzenia  do  tematu  dokonała  Dyrektor  Powiatowego  Centrum  Pomocy  Rodzinie
w Bełchatowie Wiesława Pędzik.

(Informacja stanowi załącznik nr 6 do protokołu)

Brak pytań i głosów w dyskusji.

Ad 8   Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia „Programu Rozwoju Pieczy Zastępczej   
dla Powiatu Bełchatowskiego na lata 2024-2026”.

Wprowadzenia  do  tematu  dokonała  Dyrektor  Powiatowego  Centrum  Pomocy  Rodzinie
w Bełchatowie Wiesława Pędzik.

Przewodnicząca  Komisji  Rodziny,  Zdrowia  i  Pomocy  Społecznej  Karolina  Pawełoszek
poinformowała, że Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.

Wicestarosta Jolanta Pawlikowska podziękowała Dyrekcji i pracownikom Powiatowego Centrum
Pomocy Rodzinie w Bełchatowie za 3 mln zł pozyskanych środków.

Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski poddał projekt uchwały pod głosowanie.

20 radnych głosowało „za”
0 głosów „wstrzymuję się”
0 głosów „przeciw”
1 brak głosu

Uchwała została podjęta jednogłośnie.

Wyniki imienne:

ZA (20)
Jacek  Bakalarczyk,  Łukasz  Bartosik,  Marek  Chrzanowski,  Jarosław  Cieślak,  Agnieszka  First,
Radosław  Herudziński,  Jarosław  Janaszewski,  Marek  Jasiński,  Krzysztof  Jewgiejuk,  Anna
Kamieniak,  Maciej  Karbowniczak,  Ireneusz  Kępa,  Włodzimierz  Kula,  Sławomir  Malinowski,
Karolina  Pawełoszek,  Jolanta  Pawlikowska,  Łukasz  Pietras,  Bogdan  Stolarczyk,  Waldemar
Wyczachowski, Jacek Zatorski

BRAK GŁOSU (1)

Joanna Guc

NIEOBECNI (2)

Wiesław Moszyński, Dorota Pędziwiatr
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(Uchwała stanowi załącznik nr 7 do protokołu)

Ad  9     Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  zmiany  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  
Powiatu Bełchatowskiego na lata 2024-2035.

Wprowadzenia do tematu dokonała Skarbnik Powiatu Magdalena Lipska.

Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Gospodarczego Włodzimierz Kula poinformował,
że Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.

Przy braku pytań i głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski poddał projekt
uchwały pod głosowanie.

20 radnych głosowało „za”
0 głosów „wstrzymuję się”
0 głosów „przeciw”
1 brak głosu

Uchwała została podjęta jednogłośnie.

Wyniki imienne:

ZA (20)
Jacek  Bakalarczyk,  Łukasz  Bartosik,  Marek  Chrzanowski,  Jarosław  Cieślak,  Agnieszka  First,
Radosław  Herudziński,  Jarosław  Janaszewski,  Marek  Jasiński,  Krzysztof  Jewgiejuk,  Anna
Kamieniak,  Maciej  Karbowniczak,  Ireneusz  Kępa,  Włodzimierz  Kula,  Sławomir  Malinowski,
Karolina  Pawełoszek,  Jolanta  Pawlikowska,  Łukasz  Pietras,  Bogdan  Stolarczyk,  Waldemar
Wyczachowski, Jacek Zatorski

BRAK GŁOSU (1)

Joanna Guc

NIEOBECNI (2)

Wiesław Moszyński, Dorota Pędziwiatr

(Uchwała stanowi załącznik nr 8 do protokołu)

Ad 10 Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany budżetu Powiatu na 2024 rok.

Wprowadzenia do tematu dokonała Skarbnik Powiatu Magdalena Lipska.

Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Gospodarczego Włodzimierz Kula poinformował,
że Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.

Radny  Sławomir  Malinowski  zapytał,  czy  pieniądze  na  remont  drogę  Kociszew  –  Karczmy
są potrzebne do zakończenia prac projektowych?

Skarbnik Powiatu Magdalena Lipska potwierdziła i dodała, że jeśli chodzi o drogę Karczmy –
Kociszew, to zadanie również wchodzi ponownie do budżetu w ramach niemożliwości rozliczenia
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go  jako  wydatek  niewygasający,  a  takowy  był  zapisany  w  uchwale  Rady,  także  z  terminem
realizacji  do 30 czerwca. Dokumenty zostały złożone do Wydziału Architektury,  trzeba czekać
na  pozwolenie,  natomiast  to  na  pewno  nie  nastąpi  do  30  czerwca.  W  związku  z  tym,
aby zabezpieczyć wartość umowną, należy zadanie ponownie wprowadzić do budżetu Powiatu.

Radny Sławomir Malinowski poprosił o kilka słów uzasadnienia niemałego wydatku, jakim jest
zakup samochodu osobowego na potrzeby Starostwa Powiatowego w Bełchatowie.

Starosta  Bełchatowski  Jacek  Zatorski odpowiedział,  że  jest  taka  potrzeba.  Dodał,  że  uważa
i  zawsze  uważał,  że  urząd  powinien  dysponować  samochodami  sprawnymi  i  bezpiecznymi
oraz  że  co  pięć  lat  powinien  być  wymieniany  jeden  samochód  w  starostwie.  Skoda  Superb,
kupowana za kadencji Starosty Waldemara Wyczachowskiego, ma przebieg ponad 300 tys. km,
a  jest  to  nowszy  samochód,  natomiast  starszy  Citroen  ma  13  lat  i  zbliża  się  do  pół  mln  km
przebiegu.  Trudno  nazwać  te  samochody  pewnymi  i  bezpiecznymi,  bo  zdarzały  się  sytuacje,
że trzeba było zwozić ten samochód na lawecie,  jak urzędnicy pojechali  w delegację.  Starosta
podkreślił, że nie kupuje samochodu dla siebie, lecz dla urzędu. 

Radny Sławomir Malinowski  powiedział,  że argumenty Starosty są godne poparcia,  natomiast
powstaje  pytanie,  czy to dobry moment na tego typu zakupy? Radny przypomniał,  że  podczas
bieżącej sesji  w wyniku obiektywnych zdarzeń zostaną zmniejszone wydatki Powiatu na kwotę
prawie 2 mln zł. Radny zapytał, czy w tych okolicznościach uzasadniony jest taki właśnie wydatek?
Czy poczekać na trochę lepszy czas? Samochody, które jeżdżą w starostwie, to są dobre markowe
samochody i chyba nie ma gwałtownej potrzeby zakupu nowego auta. Trzeba kierować się zapisami
ustawy o finansach publicznych, że wydatki publiczne powinny być dokonywane w sposób celowy,
oszczędny i racjonalny, a żaden z tych trzech przymiotników do tego zakupu nie pasuje. Radny,
w imieniu  radnych  Klubu  Radnych  Prawa  i  Sprawiedliwości,  wniósł  o  przekierowanie  kwoty
250 tys. zł na inny cel, chociażby na wspomożenie środków finansowych Powiatowego Urzędu
Pracy – z informacji przekazanych podczas posiedzenia Komisji Budżetu wynika, że brakuje około
300 tys. zł na potrzeby wynagrodzeń dla pracowników PUP.

Starosta Bełchatowski Jacek Zatorski powiedział, że jest taka sytuacja, ponieważ w poprzedniej
kadencji zdjęto środki w wysokości 500 tys. zł, których teraz brakuje na wynagrodzenia w urzędzie
pracy.  Dziś  zabezpiecza  się  kwotę  200  tys.  zł  –  to  też  jest  w  zmianach  do  budżetu.  Dodał,
że spodziewał się, iż taka dyskusja będzie, choć do tej pory takowych nie było. Podkreślił, że nie
chciałby, by dyskusja odbywała się w innym wymiarze – kto stracił życie, czy zdrowie, gdyby się
zdarzył się wypadek samochodu, który ma pół mln km przebiegu.  Może dla Pana jest to dobry,
sprawny samochód. Dla mnie nie. 

Radny  Sławomir  Malinowski  powtórzył  wniosek  Klubu  Radnych  Prawa  i  Sprawiedliwości
o zniesienie zakupu samochodu osobowego na potrzeby Starostwa Powiatowego w Bełchatowie
i przekierowanie środków w wysokości 250 tys. zł na cel bardziej uzasadniony, jakim jest zasilenie
finansowe Powiatowego  Urzędu  Pracy.  Dodał,  że  Starosta  ma  niepowtarzalną  okazję  do  tego,
żeby skorygować fatalne błędy poprzedniego Zarządu i Rady szóstej kadencji. Podkreślił, że jeżeli
wniosek przepadnie, radni Klubu Radnych PiS będą zmuszeni głosować przeciwko tej nowelizacji
budżetu.

Przewodniczący  Rady  Marek  Chrzanowski  zapytał  radców  prawnych,  czy  na  etapie  zmian
w  budżecie,  radny  może  składać  wniosek  formalny  o  zmiany  w  budżecie,  polegające
na przesunięciu środków bez zgody i opinii Zarządu Powiatu?

Radca  prawny  Dobrawa  Sadulak poprosiła  o  5  minut  przerwy,  ponieważ  konieczne  jest
sięgnięcie do przepisów ustawy o finansach publicznych.
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Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski powiedział,  że  w samorządzie gminnym jest  tak,
że  tylko  na  etapie  uchwalania  budżetu  mogą  być  zgłaszane  wnioski  o  zmianę  w  budżecie
przez radnych i przegłosowywane bez zgody Zarządu, czyli autorów budżetu, natomiast podczas
zmian w budżecie wprowadzonych na wniosek Wójta czy Prezydenta, bez jego zgody tego dokonać
nie można, dlatego Przewodniczący poprosił o opinię.

Radny Sławomir Malinowski powiedział, że gdyby okazało się, że ten wniosek może nie przejść
z powodów formalnych, to radni PiS są gotowi do jego modyfikacji.

Radny Jacek Bakalarczyk przypomniał, że w poprzedniej kadencji miała miejsce taka sytuacja
i  nie  była potrzebna zgoda Zarządu.  Złożony został  wniosek formalny o zmianę w budżecie  –
zdjęcie części środków z zadania z jednej drogi na inną i taki wniosek był procedowany.

Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski powiedział, że wówczas Przewodniczącym Rady był
radny  Sławomir  Malinowski,  natomiast  teraz  Przewodniczącym  jest  on  i  to  on  zdecydował
o poddaniu tego pod ocenę radców prawnych.

Radny  Włodzimierz  Kula powiedział,  że  argumenty  za  zakupem  samochodu  są  częściowo
przekonywujące, gdy chodzi o przebieg obu samochodów służbowych. Można mieć wątpliwości,
czy to jest pierwsza potrzeba Zarządu Powiatu, czy Rady Powiatu. Warto by było ustalić zasady,
że  na  rozpoczęcie  czy  zakończenie  kadencji  powinien  być  zakupiony  nowy  środek  transportu
określonej wartości, jeżeli nawet nie dla Zarządu ustępującego, to dla nowego i wówczas przez całą
kadencję nie ma więcej wniosków związanych z zakupem środka komunikacji. 
Jeżeli  chodzi  o  inne  tematy,  związane  ze  zmianami  w budżecie,  podczas  dyskusji  na  Komisji
Budżetu, poruszone były dwie bardzo ważne kwestie. Pierwsza kwestia sprowadza się do tego,
że konstrukcja otrzymywania tzw. zielonych środków jest dosyć skomplikowana i może się okazać,
że w tym roku na Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska Powiat zapłaci więcej niż otrzyma.
Według symulacji, którą przedstawiła Pani Skarbnik, Powiat odprowadzi ponad 9 mln zł złotych,
a otrzyma 8 mln 600 tys. zł. Powiat czekają inne daleko idące zmiany, gdy chodzi o wydatkowanie
środków z tego względu, że ten budżet będzie się zmieniał, niekoniecznie z winy Powiatu. Druga
kwestia  –  zostaje  wycofanych 500 tys.  zł  z  dotacji  miasta  Bełchatowa na realizację  inwestycji
na drodze w Ludwikowie. Była mowa o tym, że ta droga jest bardzo ważna, żeby domknąć już
wyremontowaną drogę od Grocholic  przez  Zamoście na  Nowy Świat.  W tej  chwili  to  zadanie
wypadnie. I zamiast w latach 2024-2025, to zadanie prawdopodobnie będzie realizowane dopiero
w  latach  2025-2026.  To  jest  ważna  inwestycja,  gdyż  ta  droga  jest  bardzo  istotna  dla  ruchu
komunikacyjnego w mieście  i  powiecie.  Podobnie ważna jest  inwestycja,  odkładana przez lata,
czyli budowa ulicy Cegielnianej. W tej chwili również jest problem z tą inwestycją. Pierwsza część
została wykonana wiele lat temu, tj. przebudowa mostu na Rakówce. Wówczas przeznaczono na to
zadanie około 2 mln zł. W tej chwili reszta inwestycji właściwie jest zawieszona i nie wiadomo,
kiedy ruszy. 

Radca  prawny Dobrawa  Sadulak poinformowała,  że  zgodnie  z  przepisami,  zarówno  ustawy
o samorządzie powiatowym, jak i ustawy o finansach publicznych, wyłączna inicjatywa w zakresie
zmian w budżecie  przysługuje Zarządowi Powiatu.  Art.  60 ust.  2  pkt  4  ustawy o samorządzie
powiatowym mówi, że zgłaszanie propozycji zmian w budżecie Powiatu jest wyłączną prerogatywą
Zarządu. Podobnie stanowi art. 233 ustawy o finansach publicznych, a mianowicie, że inicjatywa
w  sprawie  projektu  uchwały  o  zmianie  uchwały  budżetowej  przysługuje  wyłącznie  zarządowi
jednostki. 

Przewodniczący  Rady  Marek  Chrzanowski powiedział,  że  w  związku  z  informacjami
przedstawionymi  przez  Panią  Mecenas,  wniosek formalny  zgłoszony  przez  radnego  Sławomira
Malinowskiego,  jest  bezzasadny  i  nie  może  być  poddany  głosowaniu,  chyba  że  będzie
sformułowany na zasadzie, że Rada wnosi o to, żeby Zarząd rozpatrzył zaproponowaną zmianę
w budżecie. Przewodniczący Rady zapytał, czy radny Malinowski będzie szedł w tym kierunku?
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Radny Sławomir Malinowski  potwierdził i dodał, że gwoli ścisłości i poprawności nie zgłaszał
wniosku  formalnego,  lecz  wniosek  merytoryczny.  Wniosek  formalny  dotyczy  zupełnie  innych
spraw. Radny stwierdził, że wobec takiego stanu rzeczy, z którym dyskutować nie ma co, radni
Klubu  Radnych  Prawa  i  Sprawiedliwości  zwracają  się  w  formie  apelu  do  Starosty  i  Zarządu,
aby na ten moment wydatek,  jakim jest  nowy samochód służbowy, został  z budżetu wycofany
ze  względu  na  okoliczności,  jakie  w  tym momencie  zaistniały.  Radny  zadeklarował,  że  kiedy
sytuacja  w  budżecie  będzie  się  poprawiać,  to  radni  na  pewno  poprą  pomysł  zakupu  nowego
samochodu służbowego.

Radny Jacek Bakalarczyk powiedział, że są sprawy ważne i ważniejsze. Przypomniał, że remont
3.  piętra w budynku starostwa poprzedni  Zarząd miał wypominany do końca kadencji,  było to
nawet użyte w kampanii. Remont był przeprowadzony nie tylko dla Zarządu, ale i dla urzędników
w celu usprawnienia funkcjonalności tego obiektu, ponieważ przy remoncie przeprowadzono także
niezbędne wymiany okablowania. Dodał, że jeśli jest potrzeba przeznaczenia większych środków
na wynagrodzenia dla pracowników, to należy tę potrzebę zaspokoić. Podkreślił, że nikt nie jest
przeciwny zakupowi samochodu, ale warto poczekać do momentu, gdy sytuacja w budżecie stanie
się korzystniejsza i będzie można takie zadanie wprowadzić. 

Starosta Bełchatowski Jacek Zatorski zwracając się do radnych: Jacka Bakalarczyka i Sławomira
Malinowskiego  powiedział,  że  radni  deklarują,  że  będą  dyskutować  merytorycznie,  ale  sami
uderzają  w  politykę.  Starosta  przypomniał  kwestię  samolotu  rządowego,  który  rozbił  się
w Smoleńsku –  wcześniej  była  dyskusja,  po  co  kupować  samolot,  później  okazało  się,  że  był
potrzebny i  była  awantura,  dlaczego ten samolot  nie  został  zakupiony,  dlaczego Rząd nie latał
bezpiecznym samolotem. Dodał, że radny Malinowski w poprzednich punktach porządku obrad,
podczas  dyskusji  na  temat  absolutorium  i  sprawozdania  finansowego  zaznaczał,  że  był  taki
rewelacyjny budżet. Zapytał, dlaczego – skoro był taki budżet – poprzedni Zarząd nie poczynił
takich zakupów? Trzeba było mieć na tyle odwagi, żeby wejść z tym na sesję. Podkreślił, że ze
strony ówczesnej opozycji nie byłoby krytyki, bo jeżeli samochód ma przejechane pół mln km,
to kiedy należy go wymienić? Jak będzie miał 600 czy 650 tys. km przebiegu? Niech radny określi,
kiedy samochód się nadaje do wymiany. Dodał, że nie sądzi, że ktoś z radnych jeździ samochodem
z takim przebiegiem. To jest oczywiste, że środki transportu się zużywają i trzeba je wymieniać.  

Członek Zarządu Łukasz Bartosik powiedział, że kilkadziesiąt minut wcześniej radni rozmawiali
o raporcie o stanie Powiatu za 2023 rok. Częściej głos zabierali członkowie poprzedniego Zarządu,
mówiąc  o  rekordowym  budżecie,  rekordowych  dochodach,  rekordowych  inwestycjach.  Nagle
podczas pracy obecnego Zarządu, która trwa ledwo ponad miesiąc, jest mowa o tym, że budżet jest
w złym stanie – Powiatu nie stać na wymianę samochodu. Podkreślił, że popiera wniosek Starosty.
Ten pojazd wozi nie tylko członków Zarządu, ale również pracowników merytorycznych, którzy
załatwiają  sprawy  służbowe  na  terenie  powiatu.  Dodał,  że  popiera  również  wniosek  radnego
Włodzimierza  Kuli,  by  na  przyszłość  przyjąć  taką  dżentelmeńską  umowę,  że  kiedy  jest  taka
potrzeba, raz na kadencję – na jej początku lub końcu – wymieniać samochód służbowy.

Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski przypomniał, że w statucie są póki co zapisy takie,
że w danej sprawie radny powinien zabrać głos nie więcej niż trzy razy,  ale w drodze wyjątku
proszę bardzo, Pan Radny Sławomir Malinowski.

Radny Sławomir Malinowski, zwracając się do Przewodniczącego Rady Powiatu, zaproponował
przejrzenie  archiwalnych  zapisów  sesji  szóstej  kadencji  –  jako  Przewodniczący  Rady  udzielał
radnym  głosu,  kiedy  chcieli  i  ile  razy  chcieli.  Poprosił,  by  nie  przypominać  zapisów  statutu,
bo wyznaczył taki standard, jakiego wymaga dobro debaty Rady Powiatu. Dodał, że nie zabierałby
głosu, gdyby nie wypowiedzi Starosty. Panie Starosto, dwie prośby. Pierwsza – niech Pan porzuci
tę męczącą metodę dyskutowania ze mną ad personam. Niech Pan dyskutuje ze mną merytorycznie.
I po drugie do Pana i do Pana Bartosika, to co mówiłem już poprzednio – nie formatujcie moich
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wypowiedzi.  Nie  wkładajcie  mi  w  usta  tego,  czego  nie  mówiłem.  Nie  mówiłem,  że  budżet  jest
całkiem „be” Panie  Radny Bartosik,  tylko wskazałem,  że  aktualnie, obiektywnie powstała taka
sytuacja, że musimy zmniejszyć wydatki o 2 mln zł. Jest to chyba jak najbardziej  merytoryczny
powód, żeby pewne zakupy, których nie musimy robić już teraz, odłożyć na później.

Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski powiedział,  że w swojej dobroci pozwolił jeszcze
radnemu wystąpić w tej  sprawie, chociaż w statucie jest mowa o trzykrotnym zabieraniu głosu
przez radnego. Przewodniczący zachęcił, by uwzględnić ten temat podczas prac nad statutem.

Radny  Jacek  Bakalarczyk,  odnosząc  się  do  pytania  Starosty,  dlaczego  samochód  nie  został
zakupiony w poprzedniej kadencji powiedział, że poprzedni Zarząd według opozycji wszystko robił
źle  i  ciągle  były  ważniejsze  sprawy.  Radny podkreślił,  że  ani  pensja  Starosty  w maksymalnej
wysokości ani zakup samochodu nie były przewidziany w budżecie. Teraz trzeba zdjąć 2 mln zł,
stąd prośba, aby zakup samochodu przesunąć w czasie.  I bym bardzo Pana prosił, niech zacznie
Pan być Starostą, niech wygaśnie ten duch opozycyjnego radnego w Panu, bo uważam, że cały czas
w Panu to drzemie.

Starosta Bełchatowski Jacek Zatorski – Ja nie będę mówił o ad personam, bo nie wiem, kto to
zaczął. Ad personam wygląda mi na jakiś rozdwojenie jaźni. Starosta powiedział, że w 2023 roku
za naprawę samochodów zapłacono ponad 23 tys. zł, w tym roku już 8700 zł.  

Członek Zarządu Marek Jasiński  powiedział, że używany jest argument tego, że zdejmuje się
dziś z budżetu ponad 2 mln zł. Trudno się z tym nie zgodzić, bo widać to w zmianach w budżecie,
należy  tylko  pamiętać,  że  są  to  pieniądze  zielone,  znaczone,  czyli  nie  te,  które  mogą  być
przeznaczone na zakup samochodu – one wynikają z decyzji Marszałka. O tyle Powiat ma mniejszy
wpływ  do  budżetu  i  musi  skorygować  budżet  w  stosunku  do  wpływów  z  tytułu  opłat
za  nieuprawnione  korzystanie  ze  środowiska.  Członek  Zarządu  dodał,  że  zakup  samochodu
nie  nastąpi  z  dnia  na  dzień.  Dzisiejsza  decyzja  Rady  Powiatu  pozwoli  rozpocząć  procedurę
przetargową  na  zakup  samochodu  w  dłuższej  perspektywie  czasu,  bo  wiadomo,  że  obecnie
na samochody nowe czeka się od trzech miesięcy do ponad roku. Także jeżeli nowy samochód
zostanie zakupiony w ciągu kilku miesięcy,  to te samochody, które jeżdżą obecnie, będą miały
przejechane  około  600  tys.  km,  czyli  będą  w  jeszcze  gorszym  stanie.  Kwoty  za  naprawę
samochodów, które podał Starosta, to jest tylko część z kosztów. Trzeba pamiętać, że te samochody
w czasie napraw przebywają w warsztacie samochodowym, nie są używane, więc w tym czasie
pracownicy muszą korzystać z samochodów prywatnych do celów służbowych i za to też starostwo
ponosi odpowiednie koszty.

Radny Sławomir Malinowski powiedział, że zadał Staroście pytanie o uzasadnienie tego zakupu
i  w końcu po długiej  dyskusji  radni  dowiedzieli  się  o  kosztach.  Dodał,  że  myślał,  iż  Starosta
od razu poda koszty. Potem macie pretensje, że długo dyskutujemy, że zadajemy kłopotliwe pytania.

Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski poddał projekt uchwały pod głosowanie.

11 radnych głosowało „za”
5 głosów „przeciw”
4 głosy „wstrzymuję się”
1 brak głosu

Uchwała została podjęta większością głosów.

Wyniki imienne:

ZA (11)
Łukasz  Bartosik,  Marek  Chrzanowski,  Agnieszka  First,  Jarosław Janaszewski,  Marek  Jasiński,
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Krzysztof  Jewgiejuk,  Anna  Kamieniak,  Włodzimierz  Kula,  Jolanta  Pawlikowska,  Waldemar
Wyczachowski, Jacek Zatorski

PRZECIW (5)

Jacek Bakalarczyk, Ireneusz Kępa, Karolina Pawełoszek, Łukasz Pietras, Bogdan Stolarczyk

WSTRZYMUJĘ SIĘ (4)

Jarosław Cieślak, Radosław Herudziński, Maciej Karbowniczak, Sławomir Malinowski

BRAK GŁOSU (1)

Joanna Guc

NIEOBECNI (2)

Wiesław Moszyński, Dorota Pędziwiatr

(Uchwała stanowi załącznik nr 9 do protokołu)

Ad 11     Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany członka Powiatowej Rady Rynku Pracy  
w Bełchatowie.

Przewodniczący  Rady  Marek  Chrzanowski zgłosił  kandydaturę  Wicestarosty  Jolanty
Pawlikowskiej na członka Powiatowej Rady Rynku Pracy w Bełchatowie.

Przy braku innych zgłoszeń Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski poddał pod głosowanie
kandydaturę Wicestarosty Jolanty Pawlikowskiej.

20 radnych głosowało „za”
0 głosów „przeciw”
0 głosów „wstrzymuję się”
1 brak głosu

Uchwała została podjęta jednogłośnie.

Wyniki imienne:

ZA (20)
Jacek  Bakalarczyk,  Łukasz  Bartosik,  Marek  Chrzanowski,  Jarosław  Cieślak,  Agnieszka  First,
Radosław  Herudziński,  Jarosław  Janaszewski,  Marek  Jasiński,  Krzysztof  Jewgiejuk,  Anna
Kamieniak,  Maciej  Karbowniczak,  Ireneusz  Kępa,  Włodzimierz  Kula,  Sławomir  Malinowski,
Karolina  Pawełoszek,  Jolanta  Pawlikowska,  Łukasz  Pietras,  Bogdan  Stolarczyk,  Waldemar
Wyczachowski, Jacek Zatorski

BRAK GŁOSU (1)

Joanna Guc

NIEOBECNI (2)

Wiesław Moszyński, Dorota Pędziwiatr
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(Uchwała stanowi załącznik nr 10 do protokołu)

Ad 12     Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  powołania  komisji  doraźnej  Rady  Powiatu  
w Bełchatowie.

Przewodniczący  Rady  Marek  Chrzanowski poprosił  o  zgłaszanie  kandydatur  na  członków
komisji doraźnej.

Starosta  Bełchatowski  Jacek  Zatorski poinformował,  że  przed  sesją  odbyło  się  spotkanie
przewodniczących klubów radnych w celu wyznaczenia przedstawicieli  poszczególnych klubów
do składu  komisji  doraźnej.  Dodał,  że  trzeba  wprowadzić  poprawki  do  statutu  takie,  które  są
niezbędne,  czyli  wynikają  ze  zmiany  przepisów.  W  starostwie  odbył  się  audyt  w  zakresie
cyberbezpieczeństwa,  jednym  z  jego  wyników  jest  fakt,  że  radni  mogą  otrzymywać
korespondencję,  materiały  na  sesję,  na  komisje  tylko  drogą  elektroniczną.  Dotychczas  takiego
zapisu nie było. Ponadto będzie zmiana dotycząca służb administracji zespolonej, radcowie prawni
muszą  przeanalizować  dokładnie,  które  ze  służb  są  w  Powiatowej  Administracji  Zespolonej,
a które nie.

Do  prac  w  komisji  doraźnej  Starosta zgłosił:  z  ramienia  Prawa  i  Sprawiedliwości  radnego
Bogdana Stolarczyka,  z  ramienia  Ziemi  Bełchatowskiej  radnego Jarosława Janaszewskiego,
z ramienia Klubu PLUS  radnego Marka Jasińskiego i  z ramienia EBE Wspólnie dla Powiatu
radną Joannę Guc.

Przy  braku  innych  kandydatur  Przewodniczący  Rady  Marek  Chrzanowski  poddał  projekt
uchwały pod głosowanie.

20 radnych głosowało „za”
0 głosów „przeciw”
0 głosów „wstrzymuję się”
1 brak głosu

Uchwała została podjęta jednogłośnie.

Wyniki imienne:

ZA (20)
Jacek  Bakalarczyk,  Łukasz  Bartosik,  Marek  Chrzanowski,  Jarosław  Cieślak,  Agnieszka  First,
Radosław  Herudziński,  Jarosław  Janaszewski,  Marek  Jasiński,  Krzysztof  Jewgiejuk,  Anna
Kamieniak,  Maciej  Karbowniczak,  Ireneusz  Kępa,  Włodzimierz  Kula,  Sławomir  Malinowski,
Karolina  Pawełoszek,  Jolanta  Pawlikowska,  Łukasz  Pietras,  Bogdan  Stolarczyk,  Waldemar
Wyczachowski, Jacek Zatorski

BRAK GŁOSU (1)
Joanna Guc

NIEOBECNI (2)
Wiesław Moszyński, Dorota Pędziwiatr

Radca prawny Dobrawa Sadulak zwróciła uwagę, że zgodnie z  tą uchwałą następuje jeszcze
wybór przewodniczącego komisji doraźnej.

Starosta  Bełchatowski  Jacek  Zatorski zaproponował  na  przewodniczącego  komisji  radnego
Marka Jasińskiego.
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Radny Jacek  Bakalarczyk powiedział,  że  w projekcie  uchwały  jest  zapis  o  pięciu  członkach
komisji, Starosta na spotkaniu szefów klubów zaproponował zgłoszenie po jednym przedstawicielu
każdego z klubów. Radny skierował  do radców prawnych pytanie,  czy liczba pięciu członków
komisji jest obligatoryjna, czy należy zgłosić jeszcze jedną osobę?

Radca prawny Dobrawa Sadulak poinformowała,  że jeżeli  chodzi o osobę przewodniczącego
komisji, to postanowienia statutu mówią tak: „pracą komisji kieruje przewodniczący powoływany
i  odwoływany  przez  Radę  Powiatu”,  więc  komisja  nie  może  ze  swojego  składu  desygnować
przewodniczącego – ten  musi  być  powołany i  odwołany przez  Radę Powiatu.  Jeżeli  natomiast
chodzi o liczebność składu komisji, nie jest ona przewidziana w statucie. Liczba, która widnieje
w projekcie, jest liczbą proponowaną, a radni decydują w tym momencie, ilu osobowa będzie ta
komisja.

Radny  Sławomir  Malinowski zwrócił  się  do  radców  prawnych  o  potwierdzenie,  że  należy
powtórzyć głosowanie nad całością projektu uchwały, ponieważ wybór przewodniczącego komisji
jest integralną częścią tej uchwały.

Radca prawny Dobrawa Sadulak potwierdziła.

Przewodniczący  Rady  Marek  Chrzanowski zarządził  reasumpcję  głosowania  –  poddał
pod  głosowanie  projekt  uchwały  w  sprawie  powołania  komisji  doraźnej  Rady  Powiatu
w Bełchatowie, łącznie ze składem i przewodniczącym komisji.

18 radnych głosowało „za”
1 głos „wstrzymuję się”
0 głosów „przeciw”
2 brak głosu

Uchwała została podjęta większością głosów.

Wyniki imienne:

ZA (18)
Jacek  Bakalarczyk,  Łukasz  Bartosik,  Marek  Chrzanowski,  Jarosław  Cieślak,  Agnieszka  First,
Radosław  Herudziński,  Jarosław  Janaszewski,  Marek  Jasiński,  Krzysztof  Jewgiejuk,  Anna
Kamieniak,  Maciej  Karbowniczak,  Sławomir  Malinowski,  Karolina  Pawełoszek,  Jolanta
Pawlikowska, Łukasz Pietras, Bogdan Stolarczyk, Waldemar Wyczachowski, Jacek Zatorski

WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Ireneusz Kępa

BRAK GŁOSU (2)
Joanna Guc, Włodzimierz Kula

NIEOBECNI (2)
Wiesław Moszyński, Dorota Pędziwiatr

(Uchwała stanowi załącznik nr 11 do protokołu)

Ad 13 Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Rewizyjnej.

Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski poinformował, że w związku z rezygnacją radnego
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Jacka Bakalarczyka z funkcji członka Komisji Rewizyjnej na jego miejsce powołuje się radnego
Radosława Herudzińskiego.

Przy braku uwag i głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski poddał projekt
uchwały pod głosowanie.

20 radnych głosowało „za”
0 głosów „wstrzymuję się”
0 głosów „przeciw”
1 brak głosu

Uchwała została podjęta jednogłośnie.

Wyniki imienne:

ZA (20)
Jacek  Bakalarczyk,  Łukasz  Bartosik,  Marek  Chrzanowski,  Jarosław  Cieślak,  Agnieszka  First,
Radosław  Herudziński,  Jarosław  Janaszewski,  Marek  Jasiński,  Krzysztof  Jewgiejuk,  Anna
Kamieniak,  Maciej  Karbowniczak,  Ireneusz  Kępa,  Włodzimierz  Kula,  Sławomir  Malinowski,
Karolina  Pawełoszek,  Jolanta  Pawlikowska,  Łukasz  Pietras,  Bogdan  Stolarczyk,  Waldemar
Wyczachowski, Jacek Zatorski

BRAK GŁOSU (1)
Joanna Guc

NIEOBECNI (2)
Wiesław Moszyński, Dorota Pędziwiatr

(Uchwała stanowi załącznik nr 12 do protokołu)

Ad  14     Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  zmiany  składu  Komisji  Skarg,  Wniosków  
i Petycji.

Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski poinformował, że w związku z rezygnacją radnego
Bogdana  Stolarczyka  z  funkcji  członka  Komisji  Skarg,  Wniosków  i  Petycji  na  jego  miejsce
powołuje się radnego Jarosława Cieślaka.

Przy braku uwag i głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski poddał projekt
uchwały pod głosowanie.

20 radnych głosowało „za”
0 głosów „wstrzymuję się”
0 głosów „przeciw”
1 brak głosu

Uchwała została podjęta jednogłośnie.

Wyniki imienne:

ZA (20)
Jacek  Bakalarczyk,  Łukasz  Bartosik,  Marek  Chrzanowski,  Jarosław  Cieślak,  Agnieszka  First,
Radosław  Herudziński,  Jarosław  Janaszewski,  Marek  Jasiński,  Krzysztof  Jewgiejuk,  Anna
Kamieniak,  Maciej  Karbowniczak,  Ireneusz  Kępa,  Włodzimierz  Kula,  Sławomir  Malinowski,

     23



Karolina  Pawełoszek,  Jolanta  Pawlikowska,  Łukasz  Pietras,  Bogdan  Stolarczyk,  Waldemar
Wyczachowski, Jacek Zatorski

BRAK GŁOSU (1)
Joanna Guc

NIEOBECNI (2)
Wiesław Moszyński, Dorota Pędziwiatr

(Uchwała stanowi załącznik nr 13 do protokołu)

Ad 15  Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  zmiany  składu Komisji  Budżetu  i  Rozwoju
Gospodarczego.

Przewodniczący  Rady  Marek  Chrzanowski poinformował,  że  uchwała  dotyczy  uzupełnienia
składu Komisji Budżetu i Rozwoju Gospodarczego o osobę radnego Sławomira Malinowskiego.

Przy braku uwag i głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski poddał projekt
uchwały pod głosowanie.

20 radnych głosowało „za”
0 głosów „wstrzymuję się”
0 głosów „przeciw”
1 brak głosu

Uchwała została podjęta jednogłośnie.

Wyniki imienne:
ZA (20)
Jacek  Bakalarczyk,  Łukasz  Bartosik,  Marek  Chrzanowski,  Jarosław  Cieślak,  Agnieszka  First,
Radosław  Herudziński,  Jarosław  Janaszewski,  Marek  Jasiński,  Krzysztof  Jewgiejuk,  Anna
Kamieniak,  Maciej  Karbowniczak,  Ireneusz  Kępa,  Włodzimierz  Kula,  Sławomir  Malinowski,
Karolina  Pawełoszek,  Jolanta  Pawlikowska,  Łukasz  Pietras,  Bogdan  Stolarczyk,  Waldemar
Wyczachowski, Jacek Zatorski

BRAK GŁOSU (1)
Joanna Guc

NIEOBECNI (2)
Wiesław Moszyński, Dorota Pędziwiatr

(Uchwała stanowi załącznik nr 14 do protokołu)

Ad  16     Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  zmiany  składu  Komisji  Rodziny,  Zdrowia  
i Pomocy Społecznej.

Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski poinformował, że w związku z rezygnacją radnego
Marka Jasińskiego  z  funkcji  członka  Komisji  Rodziny,  Zdrowia  i  Pomocy Społecznej  na  jego
miejsce powołuje się radną Annę Kamieniak.

Przy braku uwag i głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski poddał projekt

     24



uchwały pod głosowanie.

20 radnych głosowało „za”
0 głosów „wstrzymuję się”
0 głosów „przeciw”
1 brak głosu

Uchwała została podjęta jednogłośnie.

Wyniki imienne:
ZA (20)
Jacek  Bakalarczyk,  Łukasz  Bartosik,  Marek  Chrzanowski,  Jarosław  Cieślak,  Agnieszka  First,
Radosław  Herudziński,  Jarosław  Janaszewski,  Marek  Jasiński,  Krzysztof  Jewgiejuk,  Anna
Kamieniak,  Maciej  Karbowniczak,  Ireneusz  Kępa,  Włodzimierz  Kula,  Sławomir  Malinowski,
Karolina  Pawełoszek,  Jolanta  Pawlikowska,  Łukasz  Pietras,  Bogdan  Stolarczyk,  Waldemar
Wyczachowski, Jacek Zatorski

BRAK GŁOSU (1)
Joanna Guc

NIEOBECNI (2)
Wiesław Moszyński, Dorota Pędziwiatr

(Uchwała stanowi załącznik nr 15 do protokołu)

Ad  17     Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  zmiany  składu  Komisji  Edukacji,  Kultury  
i Sportu.

Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski poinformował, że w związku z rezygnacją radnej
Anny Kamieniak z funkcji członka Komisji Edukacji, Kultury i Sportu na jej miejsce powołuje się
radnego Marka Jasińskiego.

Przy braku uwag i głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski poddał projekt
uchwały pod głosowanie.

20 radnych głosowało „za”
0 głosów „wstrzymuję się”
0 głosów „przeciw”
1 brak głosu

Uchwała została podjęta jednogłośnie.

Wyniki imienne:

ZA (20)
Jacek  Bakalarczyk,  Łukasz  Bartosik,  Marek  Chrzanowski,  Jarosław  Cieślak,  Agnieszka  First,
Radosław  Herudziński,  Jarosław  Janaszewski,  Marek  Jasiński,  Krzysztof  Jewgiejuk,  Anna
Kamieniak,  Maciej  Karbowniczak,  Ireneusz  Kępa,  Włodzimierz  Kula,  Sławomir  Malinowski,
Karolina  Pawełoszek,  Jolanta  Pawlikowska,  Łukasz  Pietras,  Bogdan  Stolarczyk,  Waldemar
Wyczachowski, Jacek Zatorski

BRAK GŁOSU (1)
Joanna Guc
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NIEOBECNI (2)
Wiesław Moszyński, Dorota Pędziwiatr

(Uchwała stanowi załącznik nr 16 do protokołu)

Ad 18   Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skarg na Dyrektora Powiatowego  
Centrum Pomocy Rodzinie w Bełchatowie.

Wprowadzenia  do  tematu  dokonał Przewodniczący  Komisji  Skarg,  Wniosków  i  Petycji
Krzysztof Jewgiejuk.

Przy braku pytań i głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Marek Chrzanowski poddał projekt
uchwały pod głosowanie.

17 radnych głosowało „za”
0 głosów „wstrzymuję się”
0 głosów „przeciw”
4 brak głosu

Uchwała została podjęta jednogłośnie.

Wyniki imienne:
ZA (17)
Jacek  Bakalarczyk,  Łukasz  Bartosik,  Marek  Chrzanowski,  Jarosław  Cieślak,  Agnieszka  First,
Radosław  Herudziński,  Jarosław  Janaszewski,  Marek  Jasiński,  Krzysztof  Jewgiejuk,  Anna
Kamieniak,  Maciej  Karbowniczak,  Ireneusz  Kępa,  Włodzimierz  Kula,  Sławomir  Malinowski,
Karolina Pawełoszek, Jolanta Pawlikowska, Bogdan Stolarczyk

BRAK GŁOSU (4)
Joanna Guc, Łukasz Pietras, Waldemar Wyczachowski, Jacek Zatorski

NIEOBECNI (2)
Wiesław Moszyński, Dorota Pędziwiatr

(Uchwała stanowi załącznik nr 17 do protokołu)

Ad 19     Informacje Starosty o pracy Zarządu w okresie międzysesyjnym.  

(Informacja stanowi załącznik nr 18 do protokołu) 

Radny  Sławomir  Malinowski poprosił  o  informacje  dotyczące  tematyki  nadzwyczajnego
zgromadzenia  wspólników spółki  EKO-REGION,  w którym uczestniczył  Starosta.  Skoro  w tej
chwili nie jest on obecny na sali, mogą być one przekazane w formie pisemnej.

Ad 20     Wnioski i oświadczenia radnych  .  

Radny Sławomir Malinowski - w 2023 roku Gmina Zelów prowadziła inwestycję w pasie drogi
Kociszew  -  Zelów,  polegającą  na  budowie  kanalizacji  sanitarnej.  Wykonawca  pozostawił  pas
drogowy  w  stanie  „nienależytym”.  Problem  był  sygnalizowany.  W  tej  chwili  przejścia  
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z przyłączami do domów pozapadały się. Radny zachęcił nowego Dyrektora Powiatowego Zarządu
Dróg do osobistej lustracji tej drogi, by przekonać się w czym tkwi problem.
Kiedy zostanie wykonana dokumentacja na drogę Kociszew-Karczmy? Prace trwają od 2020 roku.
Pod  koniec  ubiegłego  roku  ułożono  nowy  dywanik  asfaltowy  na  brakującym  odcinku  drogi
Kociszew  -  Kolonia  Grabostów  (do  samego  Kociszewa).  Nie  wykonano  jednak  oznakowania
(brakuje  drogowskazów  i  znaków  informacyjnych).  Już  w  tej  chwili  nawigacje  internetowe
pokazują tę drogę jako najkrótszy dojazd do Bełchatowa, czyli do siedziby powiatu, z rejonu parafii
Kociszew, a także niektórych wiosek z gminy Drużbice.
Radny poprosił o odniesienie się do wniosków w formie pisemnej.

Radny  Bogdan  Stolarczyk -  czy  jest  już  wykonana  dokumentacja  kosztorysowa-projektowa  
na drogę Rusiec - Jastrzębice? Jaki jest szacowany koszt?

Radny Włodzimierz Kula - kiedy zostaną wykonane prace na Trakcie Napoleońskim. Mają być
wykonane trzy odcinki: w miejscowości Rożniatowice, na odcinku Wygoda- Sromutka i na odcinku
Wygoda-Marszywiec. Postępowania na przynajmniej dwóch odcinkach były już zakończone. Czy
są już w związku z tym konkretne terminy wykonania prac?
Kiedy zostanie wykonane oznakowanie poziome przejść dla pieszych na drodze w miejscowości
Nowy Janów?
Ile kosztował remont drogi Kociszew - Grabostów, który był wykonany przed ostatnimi naprawami.
Kiedy skończył się okres gwarancji tamtych prac? Jaki był koszt późniejszego remontu? Radny
podkreślił,  że  nie  był  zwolennikiem wykonania  tej  drogi,  bo  jest  ona  „dla  zwierząt  leśnych  i
rolników”. Obciążenie ruchem jest tam znikome. Ta droga, jego zdaniem, nie powinna być drogą
powiatową.

Starosta  Bełchatowski  Jacek  Zatorski –  na  wczorajszym  konwencie  dyskutowano  o  tym,  
by powiaty upominały się o zmianę klasyfikacji dróg, które leżą na terenach miast, ale także tych
biegnących poza miastami, a nie mających charakteru dróg powiatowych. Takie przypadki były  
w  Bełchatowie,  gdzie  ulice,  np.:  Harcerska,  Dąbrowskiego,  Okrzei  były  lub  są  drogami
powiatowymi.
Jeżeli chodzi o Trakt Napoleoński, to Powiat przystępuje do modernizacji kolejnych dwóch etapów.
Po wniosku do BGK i możliwości „uratowania” 850.000 zł te środki też zostaną zaangażowane  
w kolejny etap. W tym roku planuje się zrealizować maksymalnie duży zakres prac. Być może
nawet uda się zamknąć tę inwestycję już na całej długości, ale nie można tego zagwarantować.
Od ubiegłego tygodnia nowym dyrektorem Powiatowego Zarządu Dróg w Bełchatowie jest Pan
Rafał Wójtowicz. Został wyłoniony w ramach konkursu, w którym był jedynym kandydatem na to
stanowisko. Jeśli Dyrektor nie jest jeszcze przygotowany, by odpowiedzieć na pozostałe pytania,
informacje zostaną przekazane w formie pisemnej. 
Zarząd ma  świadomość  w jakim stanie  jest  droga  z  Zelowa przez  Zelówek i  Bocianichę.  Nie
wiadomo  dlaczego  podczas  realizacji  prac  nie  zostało  dopilnowane,  by  były  one  wykonane  
w  sposób  prawidłowy.  Jeśli  jest  gwarancja,  a  należy  założyć,  że  jest,  to  Powiat  zwróci  się  
do wykonawcy prac o poprawę.
Koszt inwestycji. Ta inwestycja jest podzielona na dwa etapy. Koszt pierwszego etapu to około
4.500.000 zł, a drugiego 3.500.000 zł. Kosztorysy są z 2021 roku. Prace nie zostały wykonane  
do tej  pory, więc należy jeszcze dodać około 30% do kosztów. Ten odcinek drogi będzie więc
kosztował Powiat, w tym standardzie, w którym został zaprojektowany, ponad 10.000.000 zł.
Podczas walnego zgromadzenia udziałowców spółki EKO-REGION podjęto uchwały w sprawie
udzielenia absolutorium dla Zarządu, Prezesa, Wiceprezesa oraz członków rady nadzorczej.

Radny  Krzysztof  Jewgiejuk zawnioskował  o  wykonanie  oznakowania  poziomego  na  drodze
Kącik - Wygoda.
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Ad 21     Inne tematy.  

Starosta  Bełchatowski  Jacek  Zatorski  powracając  do  tematu  dróg  powiedział,  że  będzie
remontowany odcinek od skrzyżowania z drogą na Oleśnik w kierunku Słoku. Droga ta została
zaprojektowana  w  obniżonym  standardzie,  będzie  węższa  niż  dotychczas,  a  pobocza  będą
nieutwardzone. Czekają nas duże utrudnienia komunikacyjne, zwłaszcza pracowników elektrowni 
i kopalni. 
Jest  sygnał  od  wykonawcy  wschodniej  obwodnicy  Bełchatowa,  że  zostanie  zamknięty  ruch  
na  odcinku  od  Zdzieszulic,  w  zasadzie  od  zjazdu  do  schroniska  dla  psów  do  ulicy  Goetla  
za wiaduktem. Ta droga będzie całkowicie wyłączona z ruchu na okres 3-4 miesięcy. Budowana
obwodnica  jest  w śladzie  tej  drogi,  więc  wykonawca nie  widzi  możliwości  prowadzenia prac  
z  ruchem samochodowym. Ostatnio Komisja  Bezpieczeństwa Ruchu Drogowego przy staroście
opiniowała czasowy projekt organizacji ruchu.

Radny Bogdan Stolarczyk powiedział, że nie uzyskał odpowiedzi na zadane pytanie. Ponadto - 
kto obecnie jest prezesem spółki PKS w Bełchatowie? 

Starosta Bełchatowski Jacek Zatorski – odpowiedź na wcześniejsze pytanie zostanie przekazana
w formie pisemnej.
Dotychczasowy  Prezes  PKS  został  odwołany  przez  Radę  Nadzorczą.  Do  kierowania  spółką  
do  czasu  rozstrzygnięcia  konkursu  został  oddelegowany  Pan  Leszek  Sztajnert,  członek  Rady
Nadzorczej.

Radny Sławomir Malinowski poprosił  o informacje na temat nowego Dyrektora Powiatowego
Zarządu Dróg.

Przewodniczący Rady Powiatu Marek Chrzanowski – Dyrektor PZD przedstawi się przy okazji
omawiania  jakiś  merytorycznych  punktów  na  kolejnym  posiedzeniu.  Teraz  sesja  zbliża  się  
ku końcowi i wszyscy są zmęczeni.

Radny Jacek Bakalarczyk powiedział, że jest tradycją, iż każdy nowy dyrektor mówi coś o sobie.
Przewodniczący Rady przyjął rolę adwokata i uniemożliwił Dyrektorowi wypowiedź na temat jego
pomysłów na zarządzanie PZD.
Radny  zaapelował,  by  w  biuletynie  „Echo  Powiatu”  przedstawiane  były  rzetelne  informacje.  
W ostatnim numerze napisano, że mieszkańcy wybrali Zarząd i Radę Powiatu. Mieszkańcy wybrali
jedynie Radę Powiatu. Wiadomo kogo obdarzyli  największym zaufaniem. Gdyby mieli  wpływ  
na wybór Zarządu, jego skład byłby inny.

Przewodniczący  Rady  Marek  Chrzanowski –  tutaj  nikt  nie  musi  stać  na  baczność  i  się
przedstawiać.  W  przerwie  była  okazja,  by  się  poznać.  Przewodniczący  skierował  prośbę  
do Dyrektora PZD, by na kolejną sesję przygotował informację na temat realizacji drogi Zelów-
Kociszew.  Kto  przyjął  protokolarnie  odbiór  tej  drogi  po  wykonaniu  inwestycji?  Jakie  były
założenia do realizacji tego zadania, bo gmina Zelów realizowała je w oparciu prawdopodobnie  
o środki pomocowe? Radny Sławomir Malinowski ma bardzo dobre doświadczenia w tym zakresie,
bo wnioskował o środki dla gminy Zelów. Wnioskował również nie tylko o budowę kanalizacji,  
ale  również  o  odtworzenie  nawierzchni,  nie  do  stanu  poprzedniego,  ale  o  położenie  nowego
dywanika. Dzięki temu Zelów zyskał wiele kilometrów dobrych nawierzchni dróg i ulic, co trzeba
przyznać,  było  konsekwencją  wniosku  Burmistrza  Malinowskiego,  a  wykonane  zostało  przez
Burmistrz Świerczyńską.

Radny  Jacek  Bakalarczyk –  Przewodniczący  Rady  sam  sobie  ustala  prawo  do  wypowiedzi,
zamykając usta innym radnym. Mieszkańcy po to wybrali  radnych, by w ich imieniu zadawali
pytania. Przewodniczący powinien czuwać nad prawidłowym przebiegiem obrad, a nie zamykać

     28



usta radnym, co jest nieetyczne.

Radny Sławomir  Malinowski zwracając  się  do  Przewodniczącego  Rady  powiedział  a  propos
zmęczenia wywołanego przedłużającym się posiedzeniem, że sesja absolutoryjna może być długa 
i męcząca, dlatego on zwoływał takie sesje nawet na godziną 10.00. 

Ad 22   Zamknięcie sesji.  

O  godzinie  16.20 Przewodniczący  Rady  Powiatu  Marek  Chrzanowski  zamknął  
IV sesję Rady Powiatu w Bełchatowie. 

Na tym protokół zakończono.

                 Przewodniczący Rady Powiatu

                                                                                        

  Marek Chrzanowski

Protokołowały:

pkt. 1-18 Kamila Slavynska

pkt 19-22 Joanna Pęciak
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